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Havlíčkův Brod je „stříbrný“ ve tří-
dění odpadů
 V soutěži „My třídíme nejlépe“, kte-
rou vyhlašuje každoročně kraj Vyso-
čina a společnost EKO-KOM, skončil 
Havlíčkův Brod v rámci měst nad 
10. tis. obyvatel za vítězným Novým 
Městem na Moravě. Slavnostní vy-
hlášení výsledků proběhlo začátkem 
prosince v Jihlavě. Město Havlíčkův 
Brod se separací odpadů zabývá ve 
větší míře od devadesátých let a tří-
dění odpadu se snaží občanům při-
blížit co nejvíce. „Jsem rád, že jsme 
se již po několikáté dostali mezi tři 
nejlepší města na Vysočině. Poděko-
vání si zaslouží školy, mládež, všichni 
občané a v neposlední době i řada 
podnikatelů, kteří nikoliv načerno, 
ale díky legální smlouvě užívají ve-
řejné separační kontejnery – zkrát-
ka všem, kteří se na třídění odpadů 
podílejí,“ dodal starosta města Jan 
Tecl. „Ve městě jsou ale i tzv. bílá mís-
ta, kde se nachází minimální počet 
prostor vhodných k umístění sepa-
račních kontejnerů. V rámci Plánu 
odpadového hospodářství města  
v období let 2005–2010 jsme ve 
třech takových lokalitách zřídili pytlo-
vý svoz plastů a nápojových kartonů, 
který je totožný se svozem odpadu 
ze žlutých kontejnerů. I tento způsob 
třídění se ve městě osvědčil,“ přiblížil 
Beno Trávníček z odboru životního 
prostředí MěÚ Havlíčkův Brod.
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Město známe i neznáme

Záhy po Novém roce mohli domácí i přespolní 
číst na nárožích vylepenou vyhlášku městské rady  
s následujícím stručným textem: „Dává se vůbec 
věděti, že Spořitelna v Německém Brodě se otevře 
dne 1. února 1862.“ Podepsán purkmistr Wodiczka  
a tečka. Nic více, nic méně. 

První peněžní ústav v našem městě byl na světě. 
Cesta k jeho otevření však nebyla snadná a klikatila 
se řadou let padesátých. Právě, že nápad na zřízení 
spořitelny nebyl myšlenkou vlastní, způsobil něko-
likaleté váhání radních. Však měli své zkušenosti  
s různými vládními oktrojírkami, a tak na první do-
poručení místodržitelství a okresního hejtmanství v 
r. 1853 reagovali sice zdvořile, leč vlažně. Přípis byl 
vzat na vědomí, přiložené vzorové stanovy opsány 
a dalších pár let se nic nedělo. Teprve po dalších 
listech a urgencích okresního hejtmana v letech 
1857 a 1858 se věci daly do pohybu. Obecní za-
stupitelstvo se konečně rozhodlo zahájit přípravné 
kroky k založení městské spořitelny, což především 
znamenalo převzít ručení za budoucí vklady, věno-
vat příslušnou částku na rezervní fond a vypracovat 
stanovy. Všechno šlo svým tempem příznačným 
pro úřadování v předminulém století, takže teprve 
po ministerském schválení stanov v červenci 1861 
začal ústav právně existovat. Ačkoliv trvalo bezmá-
la deset let, než myšlenka lidového peněžnictví za-
pustila kořeny v Brodě, v jiných menších městech 
nebyla situace jiná a zdejší městská spořitelna se 
stala sedmým nejstarším ústavem svého druhu  
v Čechách, na Moravě i ve Slezsku.
Obecnou dlouholetou rezervovanost až nedůvě-
ru k tomuto projektu způsobil také určitý vrozený 
venkovský konservatismus. Ostatně místním příliš 
finanční ústav zatím nechyběl, město tehdy roz-
hodně žádným hospodářským ruchem nekypělo. 
Peníze se ukládaly do „slamníku“ a mít dluhy a ješ-
tě se k nim fakticky veřejně hlásit bylo společensky 
nepřijatelné. Snad jenom pár osvícených kupců, 
velkoobchodníků, špeditérů a statkářů pracovalo 
alespoň občas s úvěrem. V podnikání ostatních 
řemeslníků a kramářů byl tento pojem španělskou 

vesnicí a když někdy byla nouze nejvyšší, vědělo 
se kam zajít, diskrétně si půjčit, avšak často na ne-
křesťanský úrok. 
Tyto předsudky mělo fungování nové městské 
spořitelny odstranit, i když prvotní záměr spo-
řitelnictví byl nesen myšlen-
kami nanejvýše humánními  
a výchovnými a měl především 
„povzbuzovati mysl pro spořivo-
sta práci a umenšovati chudobu  
a nouzi“. Původní regulativ pro fi-
nanční operace spořitelen byl také 
velmi rigidní, zápůjčky mohly být 
poskytovány pouze na hypotéky 
či zálohy na cenné papíry vesměs 
státní. Velmi prozíravým usta-
novením (jistě inspirujícím i pro 
současnost) byly rovněž z výboru 
spořitelny, který volilo obecní za-
stupitelstvo, vyloučeny osoby, jež 
by měly jakékoliv závazky vůči ní. 
Proto také za několik let (r. 1869) 
vznikla v Brodě občanská záložna, 
u níž nebyl osobní úvěr vyloučen. 
Nicméně v průběhu doby některá 
omezení postupně padla a také 
město velmi brzy pochopilo, že 
zisky z hospodaření spořitelny  
i výhodně úročené a poskytované tzv. komunální 
zápůjčky mohou přispět k realizaci obecně pro-
spěšných projektů. 
Městská spořitelna královského města Německé-
ho Brodu se postupně vypracovala v nejseriozněj-
ší a největší peněžní ústav svého druhu ve městě  
i okolí, pomineme-li samozřejmě později otevřené 
pobočky velkých bank. Její sídlo či přesněji sídla, 
neboť se častokrát stěhovala, ovšem žádným do-
jmem finančního velechrámu na klienta rozhodně 
nepůsobila. Jako „městský podnik“ zpočátku obý-
vala někdejší zasedací místnost v čp. 90 na náměstí 
(zbouráno, na jeho místě prodejna skla a porcelá-
nu), kde pracoval obecní úřad vlastní budovy ne-
maje. Starou radnici obsadil okresní soud a novou 
zabrala armáda pro kasárna. Již počátkem 80. let 
předminulého století se ale spořitelna zmohla na-
tolik, že koupila Havlíčkův dům jednak z důvodů 
pietních, aby se de facto dostal do rukou obce, 
jednak z důvodů ryze praktických, aby v prvním 
poschodí a posléze v přízemí našla místo pro své 
úřadovny. Leč toto provizorium bylo vystřídáno  
v letech 1892–1907 dalším, kdy sdílela s městským 
důchodem přízemí nové radnice. Odtud se přestě-
hovala do čp. 1 Dolní předměstí, nyní blok budov  
v Dolní ulici u mostu. Posléze se opět vrátila do pří-
zemí nové radnice nárožních prostor směřujících 
do náměstí a Svatovojtěšské ulice. 
Přestože si spořitelna vedla obchodně velmi zdat-
ně a prozíravě, časté stěhování a poskytování 
služeb veřejnosti v nepříliš vhodných a vůbec ne 
v reprezentativních prostorách jí na prestiži roz-
hodně nepřidávalo. Rozhodla se proto postavit 
si vlastní důstojnou budovu. Spořitelna sice byla 
stále majitelkou Havlíčkova domu, ale sama uzná-
vala, že rozsáhlejší stavební úpravy by nenávratně 
poškodily památný ráz místa, a proto počítala do 

budoucna s jeho převodem na obec ke kulturní-
mu využití. Přišla však I. světová válka a plány bylo 
třeba odsunout na pozdější dobu. Ihned po vál-
ce se výbor spořitelny pustil do realizace záměru  
a v letech 1919 a 1920 postupně zakoupil dva sou-

sední domy nad novou radnicí čp. 56 a 55. Přesně-
ji řečeno, čp. 56 spořitelna získala směnou s obcí 
za dům Havlíčkův. Oba domy zamýšlela propojit 
vzhledem k jejich úzké a protáhlé dispozici a pře-
stavět na své definitivní sídlo. Proto v létě r. 1920 
vyhlásila na stavbu veřejnou anonymní soutěž. Za-
dání bylo poměrně velkorysé, kromě úpravy obou 
historických domů pro provozní účely spořitelny 
počítalo se s možným zbouráním obou domů.  
V tom měli účastníci soutěže volné ruce. Uvažovalo 
se rovněž se zřízením přednáškového sálu, kavárny 
i restaurace a s výstavbou nového dvoupatrového 
činžovního domu směrem do Smetanova náměstí 
(tehdy do Rubešovy ulice) sousedícího s budovou 
poštovního úřadu. 
V soutěži se nakonec sešlo 33 nabídek. Na dob-
rozdání odborné poroty, v níž zasedali i zástupci 
národní organizace architektů (Pavel Janák) a pa-
mátkového úřadu (Karel Pecánek), dal spořitelní 
výbor přednost dvěma nabídkám a současně jim 
udělil finanční cenu po 3 500 Kč. Oněmi šťastný-
mi byli pražští architekti O. Novotný a M. Babuš-
ka. Také jim bylo nabídnuto odkoupení návrhů po 
1 500 Kč, pokud budou souhlasit s jejich využitím 
pro stavební plány. Spořitelní výbor se rozhodl pro 
M. Babušku, jehož řešení vykazovalo viditelnou 
snahu zakomponovat budovu spořitelny poměrně 
citlivě do památkového charakteru náměstí, aby 
vypracoval podrobné stavební plány a rozpočet  
a současně se usnesl, že bude podána žádost o mi-
nisterskou subvenci na stavbu činžovního domu. 
Toho času panovala totiž všeobecně značná bytová 
nouze. Vše se zdálo být na nejlepší cestě k uskuteč-
nění dávného plánu městské spořitelny.
(Pokračování příště) 
 Miloš Tajovský
 foto z archivních fondů SOkA Havlíčkův Brod 
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Navrhovaná fasáda budovy městské spořitel-
ny od M. Babušky.

Stav obou domů čp. 56 a 55 v r. 1920 nebyl utěšený a bylo třeba 
stejně provést alespoň nejnutnější stavební opravy, zvl. v domě 
čp. 56, v němž bylo v letech 1911–21 městské muzeum

Peníze ve službách města
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Město bude investovat i v roce 2011
Zastupitelstvo města schválilo celkový rozpočet na rok 2011 s deficitem 132 
mil. Kč. Na účtech Havlíčkova Bodu je dostatek prostředků z přebytku minu-
lých let, kterými je schodek krytý. Naplánována je proto řada investic. „Pro-
bíhá rozpočtové období Evropské unie 2007–2013, kdy má město možnost 
čerpat prostředky z dotací, proto je třeba toho využít. Po roce 2014 jistě 
nebude tak štědrá příležitost,“ vysvětlil starosta Jan Tecl důvody, proč město 
hodlá investovat i v roce 2011, kdy některé obce budování veřejných statků 
pozastavují. Rozumné se jeví i další opravy komunikací: „Ceny stavebních 
prací jsou nyní nižší, a proto je tato ekonomická situace pro město výhod-
ná,“ doplnil další z důvodů starosta.  S. Pátková

Zastupitelstvo pamatovalo na dotace pro rok 2011
Kultura a sport budou podpořeny z příspěvků města v roce 2011 obdob-
ně, jako tomu bylo dosud. Rozhodlo o tom zastupitelstvo města schvále-
ním 70 finančních dotací do této oblasti.
Nevětší objem prostředků jde zatím stále na konto Bruslařského klubu 
Havlíčkův Brod, a to ve výši 6 mil. Kč. Určuje to smlouva o spolupráci, kte-

rou je město vázáno. Prostředky se však budou stále snižovat. „Za posled-
ní dva roky bylo investováno do klubu 8 mil. Kč, nyní je plánováno 6 mil. 
Kč a v dalších letech bude podpora klesat. Za 4 roky by měla stanout na 
hranici asi 4,5–5 mil. ročně,“ vysvětlil radní Libor Honzárek. Druhá nejvyšší 
podpora byla schválena TJ Jiskra HB (2,9 mil. Kč) a třetí Kulturnímu domu 
Ostrov (1,2 mil. Kč). Podrobný přehled dotací na sportovní i kulturní akce 
je zveřejněn na webu města www.muhb.cz.  S. Pátková

Žádosti o byty s pečovatelskou službou
Rada města schválila a vyhlásila další kolo přijímání žádostí uchazečů o pro-
nájem bytů v domě s pečovatelskou službou Na Výšině. „Od 3. ledna do 
31. března 2011 je možné podávat žádosti uchazečů. Pak bude dle schvále-
ných kritérií sestaven a schválen pořadník, podle kterého budou uvolněné 
byty pronajímány,“ upřesnil místostarosta Čeněk Jůzl. Formuláře mohou 
potencionální uchazeči dostat na Odboru správy majetku, nebo si je mo-
hou stáhnout na webových stránkách města. S. Pátková

Výhled do budoucnosti dopravy v Havlíčkově Brodě 
Zlepšení dopravní situace ve městě by měl přinést připravovaný pro-
jekt komunikačního obchvatu kolem areálu Mlýna HB. Velký „kruho-
vý“ objezd by měl zklidnit dopravu v Dolní ulici, kudy projíždí až 13 tis. 
osobních aut denně, mohly by se rozšířit chodníky i v její spodní čás-
ti a přispět k pohodlí pro chodce. „V této lokalitě se jednalo několik let  
o směně pozemků ve vlastnictví Mlýna, nyní se podařilo domluvit směnu 
a pokud budou pozemky ve správě města, bude možné také vybudová-
ní okružní komunikace,“ informuje radní Libor Honzárek: „Příprava je ve 
fázi projektové studie a jednání o dalším stupni projektové dokumentace. 
Stavba by měla navázat na nutnou rekonstrukci kamenného mostu, je-
jímž investorem bude kraj Vysočina. Podle provedené diagnostiky stavby 
je potřeba most u kostela sv. Kateřiny opravit co nejdříve. Proto by bylo 
vhodné přímo navázat po dokončení opravy mostu tímto velkým okru-
hem, na kterém bude mít město výraznou finanční spoluúčast např. při 
stavbě chodníků.“ Radní zároveň odhaduje, že by v roce 2011 mohl být 
projekt připraven.  S. Pátková

Hodiny odbíjejí přesný čas
Od 8. prosince jdou věžní hodiny v centru Havlíčkova Brodu přesně.  
K původnímu historickému mechanismu byl totiž odborníky firmy  
L. Hainz v čele s Milanem Malinou připojen moderní systém s bezdrá-
tovým přijímačem signálu přesného času. „Bylo ostudou města, že tro-
je hodiny v turistické zóně ukazují každé jiný čas a také ruční seřizování  
a obdenní výstupy na věže ztěžovaly údržbu,“ uvedl místostarosta Čeněk 
Jůzl. Elektronický systém, který je instalován kromě věžních hodin kos-
tela Nanebevzetí Panny Marie i u kostela sv. Kateřiny a na Staré radnici, 
zajistí přesný čas i odzvánění. Jen údržba mechanismů hodin musí zůstat 
v lidských rukou. „Myslím, že i opravené vyzvánění přispěje k atraktivitě 
našeho historického centra,“ doplnil Jůzl. S. Pátková

Zveme na výstavu „BEZ AUT“
Město Havlíčkův Brod v rámci Evropského dne bez aut (EDBA) vyhlá-
silo 22. září 2010 výtvarnou soutěž pro žáky 2. stupně základních škol, 
kteří navštěvují základní školu, školu uměleckou, zájmové zařízení  
s uměleckým zaměřením či gymnázium v Havlíčkově Brodě. Ze 23 došlých 
výtvarných prácí provedených libovolnou technikou na téma „BEZ AUT“ 
vybrala rada města tyto vítěze: 1. místo – Marek Adamec, 2. místo – Bar-
bora Kubalová, 3. místo – Tereza Březinová a Martina Maloušková, 4. mís-
to – Munkh Vtgonbayor, 5. místo – Anna Boudová, mimořádná cena rady 
města – Adéla Zichová. Vítězové převzali hodnotná ocenění od sponzorů  
a jejich práce budou nyní vystaveny ve vestibulu MěÚ V Rámech. Na verni-
sáž výstavy zveme veřejnost 20. ledna 2011 v 15.00 hodin. S. Pátková

Živnostníci, jak máte zajištěný odvoz a odstranění směs-
ného komunálního odpadu?
Odbor životního prostředí Městského úřadu Havlíčkův Brod se ke 
konci roku 2010 zaměřil při kontrolách na to, jak mají živnostníci  
v Havlíčkově Brodě zajištěno využití a odstranění odpadů vznikajících při jejich 
podnikatelské činnosti. U množství živnostníků bylo zjištěno, že odvoz a od-
stranění svého směsného komunálního odpadu nemají vyřešeno a odkládají 
ho do cizích popelnic a kontejnerů v okolí provozovny nebo do odpadkových 
košů rozmístěných po městě. Parazitují tak na někom, kdo se chová zodpo-
vědně. Podle zákona o odpadech si živnostník odpovídá za své odpady sám 
a musí je předávat k využití nebo odstranění oprávněným osobám, v přípa-
dě směsného komunálního odpadu např. svozové firmě, na sběrný dvůr, do 
spalovny nebo na skládku. Doklady o předání musí uchovávat. Odbor život-
ního prostředí i v novém roce pokračuje v kontrolách živnostníků. Pokud se  
v této oblasti nechováte zcela v souladu se zákonem o odpadech, máte mož-
nost přehodnotit svoje nakládání se směsnými komunálními odpady, aby 
případná kontrola proběhla bez problémů. Odbor životního prostředí

Vážení spoluobčané,
rok 2010 s sebou přinesl významné změny. Tou nejviditelnější je bezespo-
ru naše náměstí, které má za sebou většinu nejdůležitějších prací, dosta-
lo konkrétní podobu a čeká již jen na závěrečnou fázi v jarních měsících. 
Velké změny také zaznamenali zejména mladší obyvatelé města, děti  
z mateřských a základních škol, ve kterých byla postupně vyměněna okna 
a zatepleny budovy, vyrostla v jejich blízkosti nová sportoviště, jako napří-
klad tělocvična V Sadech, hřiště Wolkerova, Konečná a veřejné sportoviš-
tě Jihlavská. Rekonstruována byla řada komunikací, například Šubrtova, 
část Jihlavské, Na Žabinci, na Žižkově, Haškovy sady, část Nádražní a Havíř-
ské u Černého mostu. Přibyly pěší stezky podél Sázavy a velké parkoviště 
u stavební školy. Některé z akcí byly zčásti realizovány z evropských nebo 
státních dotací, bez nichž by nebylo možné hradit takové investice z měst-
ského rozpočtu. Potěšilo mě, že Havlíčkův Brod se umístil v první desítce 
nejlepších českých měst v ČR v hodnocení jako nejlepší místo pro život. 
V roce 2011 nás čeká rekonstrukce Rubešovy školy a budeme dál pokra-
čovat v opravách komunikací, jak vyplývá ze zpráv uváděných v tomto 
čísle HB listů. Čeká nás příprava parcel pro výstavbu rodinných domků  
v lokalitě Ledečská–Rozkošská. Chystáme se na velká výročí Karla Havlíčka 
Borovského, určitě se budeme snažit o to, aby Havlíčkobrodské náměstí 
ožilo koncerty a kulturními akcemi.
Rád bych na tomto místě poděkoval všem, kteří se jakýmkoli způsobem 
podíleli na rozvoji či zvelebení našeho města. Všem, že přetrpěli rozko-
pané chodníky a ulice v očekávání, že bude naše město krásnější a život  
v něm bude pohodlnější. 
Čekají nás však také složitá jednání ohledně obchvatu města, snaha, aby 
se termín jeho realizace opět přiblížil. 
Jsem pozitivní a optimistický člověk a těším se každé ráno, co den při-
nese. Přeji i vám všem optimistický pohled na svět. Chtěl bych vám pře-
devším popřát do nadcházejícího roku hodně zdraví, možnost trávit čas  
v kruhu svých blízkých a přátel a v mysli optimismus. Vím, že ne vždy se 
každému všechno daří a v životě nás potkávají i těžké okamžiky. Věřím 
však, že stejně jako se střídá noc a den, tak i v našich životech nastanou 
po horších časech zase ty lepší. 
Přeji vám, ať je rok 2011 nejen pro vás, ale pro nás všechny obdobím těch 
lepších časů.
 Jan Tecl, starosta města
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Aeroklub Havlíčkův Brod oslavil 75 let

Jedno z nejdéle fungujících sdružení v Havlíčkově 
Brodě oslavilo v závěru roku 2010 již 75 let svého 
trvání. Přesně tolik času uběhlo od chvíle, kdy 
padlo závažné rozhodnutí: „V Německém Brodě 
bude založena Letecká liga Havlíčkův Brod.“ Na 
podzim roku 1935 byla připravena ustavující schů-
ze, která proběhla v restauraci U Čížků. Na této 
schůzi byly řešeny závažné otázky i nejpalčivější 
problém, jak zajistit vlastní letadlo schopné letu. 
Po dlouhých diskusích bylo upuštěno od stavby 
vlastního kluzáku. Nebyla dílna, materiál ani zku-
šenosti. Mnohem schůdnější bylo zakoupit přímo 
od výrobce hotový kluzák SKAUT. Jeho cena však 
vysoko přesahovala současné finanční možnos-
ti Aeroklubu. Podle svých možností přispívali na 
zakoupení kluzáku jednotliví členové, pořádaly se 
sbírky na podporu letectví v Německém Brodě. 
Začátkem léta 1936 již nic nebránilo nákupu leta-
dla. Kluzák SKAUT se objevil v Německém Brodě  
v létě roku 1936. 

A byl tu den prvního startu sportovního letadla 
v Německém Brodě. O zalétnutí kluzáku byl po-
žádán držitel průkazu „B“ pilot Doskočil z Dobré. 
Na Rozkoši se tehdy sešlo mnoho diváků a všich-
ni členové Letecké ligy v Německém Brodě. Pilot 
Doskočil přijel na motocyklu a po prohlídce letadla 
usedl za řízení kluzáku a dal pokyn ke startu. Kluzák 
byl vymrštěn do vzduchu a všem se zatajil dech – 
dlouho očekávaný start se povedl. Horší to bylo 
už se samotným letem. Pilot Doskočil zapomněl 
po vypnutí gumového lana potlačit řídící páku  
a pokračoval ve stoupavém letu až do ztráty rych-
losti. Kluzák se naklonil na křídlo a z výšky spadl  
s pilotem zpět na zem. Nadšení členů Letecké ligy 
přešlo v úlek. Kluzák byl rozbit, samotný pilot zů-

stal nezraněn, ale na nic nečekal, sedl na motorku 
a ujížděl rychle k domovu. Více se již v Letecké lize 
neukázal. Hrozivá havárie se však po prozkoumání 
zbytků letadla nezdála tolik tragická. Členové ligy 
došli k závěru, že budou schopni kluzák během 
zimy opravit sami.
Při prvních pokusech s gumovým lanem na Roz-
koši byly dosahovány výšky 2–3 m nad zemí. 
Časy letů byly do 10 vteřin. Na Hochtánově se 
létalo ve výšce 10–15 m a časy přesahovaly 30 
vteřin. Po každém letu však bylo potřeba kluzák 
připevnit na podvozek a dopravit jej zpět na ko-
pec. Nejlepší výkony byly dosahovány na větroni 
ŠEDÝ VLK na letišti. Výšky kolem 200 m po star-
tu navijákem nebyly zvláštností a létalo se i okolo 
5 minut. Aeroklub – tehdejší Letecká liga – měl 
v době největšího rozvoje, tedy v roce 1938, asi 
60 členů. Létání však přerušila okupace Českoslo-
venska. Dne 15. 3. 1939 skončily všechny naděje 
pilotů Aeroklubu. Letadla a naviják byly zabaveny 
nacisty, byla zabavena i pokladna a Letecká liga 
byla úředně rozpuštěna. Až osvobození Českoslo-
venska v roce 1945 umožnilo členům Aeroklubu 
začít opět s činností, která byla násilně přerušena. 
Ustavující schůze Českého národního Aeroklubu  
v Havlíčkově Brodě proběhla již 24. 6. 1945. 
Slavnou stránku motorového létání v Havlíčkově 
Brodě napsal letoun PO-2 KUKURUZNIK. Letoun 
darovala Aeroklubu Sovětská armáda a přelétl jej 
(jak se říká) kpt. Gablech 7. 8. 1947. Dne 5. 4. 1948 
byl slavnostně pokřtěn na náměstí v Havlíčkově 
Brodě jménem „Slovan“. Dalším motorovým le-
tounem Aeroklubu byla PRAGA E 114 – populární 
„Bejbina“, kterou 3. 2. 1948 přelétl opět kpt. Gab-
lech přímo z továrny v Praze. Přelomem v činnosti 
Aeroklubu byl rok 1953, když sportovní létání bylo 
sloučeno do nově vzniklé organizace Svazarm. Za-
čátkem roku 1962 přestal Svazarm platit náklady 
spojené s provozem aeroklubů. Členové si museli 
znovu na svoji činnost vydělávat brigádami. Pořá-
daly se Letecké plesy a letecké dny. V roce 1964 
byla zahájena dlouho očekávaná výstavba nových 
objektů Aeroklubu. Nejdříve se stavěl zděný han-
gár. Výkopy a základy zvládli členové Aeroklubu 
během podzimu. Při vztyčení ocelové konstrukce 
pomáhali koncem roku pracovníci JZD Záhorská 
Nová Ves. Další práce spočívaly již na členech Ae-
roklubu. Během roku 1965 bylo provedeno vyzdě-

ní a byla vyasfaltovaná podlaha. Hotový hangár 
bylo možné předat do používání v roce 1967. Ke 
stavbě nové provozní budovy a garáží bylo přikro-
čeno v roce 1968 pod záštitou akce „Z“. Členové 
Aeroklubu zde prováděli pouze přípravné práce  
a zdění provedla parta zkušených zedníků. Budo-
va byla dokončena v roce 1970.
90. léta znamenala plno změn nejen pro Aero-
klub. Žebříčky hodnot se měnily a z letiště odešla 
Armáda ČR. Významným způsobem se měnila le-
gislativa a finanční náročnost provozování letiště. 
Před členy Aeroklubu stála spousta úkolů, přesto 
byl koncem devadesátých let Aeroklub dostateč-
ně stabilizovaný na to, aby mohl uvažovat o svém 
dalším rozvoji. Postupně je renovován areál letiště  
a členové Aeroklubu pomýšlí na mezinárodní le-
tecký provoz v Havlíčkově Brodě. Roky 2004–2008 
jsou naplněny přípravami na dlouhý proces povo-
lování Mezinárodního letiště. V náročné přípravě 
významně pomáhá město a Aeroklub je koncem 
roku 2008 připraven požádat o povýšení statutu 
z vnitrostátního na mezinárodni letiště. Zároveň 
s budováním letiště je postupně nahrazována 
stará letecká technika a mimo jiné je pořízena 
„silná“ Cessna 172, zprvu vyvíjená pro francouz-
skou armádu. Cessna byla přeletěna 25. 9. 2009 
ze 610 km vzdáleného německého Bremgartenu 
panem Ing. Pavlem Rensou a Bc. Václavem Stejs-
kalem. 
Usnesením Vlády České republiky ze dne 
2. 11. 2009 je zřízen hraniční přechod na meziná-
rodním letišti Havlíčkův Brod. Tímto dnem se za-
číná psát nová historie Aeroklubu Havlíčkův Brod. 
Věříme, že bude stejně tak úspěšná jako ta v před-
chozích 75ti letech.
 Milan Janeček, předseda Aeroklubu HB

Mikulášové na náměstí 
Havlíčkovo náměstí hostilo v předvečer svátku 
sv. Mikuláše opět mikulášskou show. Tento rok 
byla svěřena do rukou a mikrofonů HIT rádia Vy-
sočina. Nechyběla zábava, soutěže ani odměny. 
Šikovní moderátoři rozproudili přítomným krev 
a poradili si s mrazem, který ten večer pěkně ští-
pal a mně zamrzly baterie v blesku. Stejně jsem 
ale pár andílků na pódiu a rej čertů pod pódiem 
stihla vyfotit. S. Pátková

Malí strážníčci byli dekorováni na radnici
V rámci prevence kriminality se v Havlíčkově 
Brodě s úspěchem ujaly „kurzy“ pro malé po-
mocníky strážníků. Zájmový kroužek pro ško-
láky vedly v uplynulém roce preventistky hav-
líčkobrodské městské policie Věra Vaňkátová  
a Ivana Novotná. Cílem akce bylo motivovat 
děti k tomu, aby dokázaly lépe vnímat všechna 
rizika, která je dennodenně obklopují. Zakončení 
kroužku mladých strážníků po absolvování úst-
ních i písemných testů, fyzických testů i střelby 
ze vzduchovky bylo korunováno na slavnostním 
přijetí starostou města Janem Teclem předáním 
certifikátů, odznaků a dárečků města i gratula-
cemi ředitele MěP Jana Pavlíka.  S. Pátková

V Brodě roste další výrazný talent
V závěru roku přivítali zástupci města na radnici 
mladou, neobyčejně talentovanou klavíristku 
Kateřinu Potockou s maminkou Jitkou a zástup-
kyněmi Soukromé umělecké školy, ředitelkou 
Lenkou Šoposkou a učitelkou Blankou Skálo-
vou. Ta opět potvrdila, že je vynikající peda-
gog, protože pod jejím vedením vyzrála již řada 
umělců, v neposlední řadě nezapomenutelná 
Bára Handzušová. Katka nebyla příliš výmluv-
ná, zato její úspěchy – plná stránka vyhraných 
soutěží a ocenění – mluvily za ni. Protože se jí 
daří pod vedením Blanky Skálové kombinovat 
učení ve škole, talent i píli, má našlápnuto na 
další velké úspěchy. Tak všichni přejeme, ať se 
to podaří! S. Pátková
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Havlíčkobrodsko do kapsy
Ke konci roku vyšla Vladimíru Kuncovi další kníž-
ka. „Havlíčkobrodsko do kapsy“ v příhodném 
formátu a ve třech mutacích je šikovným průvod-
cem po regionu doplněným nejen fotografiemi. 
Součástí knihy je totiž také 25minutové DVD. Pu-
blikace vyšla za podpory sponzorů a města Hav-
líčkův Brod. S. Pátková
Čtečky elektronických knih v KKV
Od prosince 2010 nabízí Krajská knihovna Vyso-
činy v Havlíčkově Brodě k prezenčnímu půjčení  
3 čtečky elektronických knih. Každá čtečka je jiná, 
chtěli jsme čtenářům představit různé typy, ať 
už podle velikosti, výrobce, nebo ceny. Všechny 
čtečky mají jako displej elektronický papír E-ink, 
jehož výhoda spočívá v nízké spotřebě – energie 
se spotřebovává pouze při překreslení, proto se 
výdrž čteček zpravidla uvádí v počtu otočených 
stran, běžně cca měsíc. Díky tomuto displeji je 
zobrazovaný text velmi podobný textu vytištěné-
mu na běžném papíru, není podsvícený a dobře 
se čte i na přímém slunci. Všechny čtečky umož-
ňují zvětšování písma, vkládat záložky, podporují 
české fonty, mají české menu a přehrávají au-
dio soubory. Dle zkušeností z jiných knihoven je  

o čtečky elektronických knih mezi čtenáři velký 
zájem, proto, než je začneme půjčovat absenčně, 
budou nejprve všechny tři na studovně Krajské 
knihovny Vysočiny k prezenčnímu zapůjčení. Čte-
náři tak mají možnost sami si vyzkoušet jak čteč-
ka funguje, jak se do ní stahují elektronické knihy 
apod. Další informace naleznete na stránkách 
Krajské knihovny Vysočiny http://www.kkvysoci-
ny.cz/modul_akce/e_ctecky.aspx. (red)
Ceny města pro kulturu a sport navrhují sami občané
Město uděluje nejen ceny nejlepším žákům škol 
(na podzim každého roku), ale také osobnostem 
vybraným z návrhů občanů Havlíčkova Brodu nebo 
právnických osob se sídlem na území města. Proto 

je na vás, abyste se zamysleli, komu byste dali jed-
nu z těchto cen za uplynulý rok právě vy. Kulturní 
cena města Havlíčkova Brodu může být udělena za 
významný přínos kulturnímu životu města v uply-
nulém kalendářním roce, významný dlouhodobý 
přínos městu v oblasti umění, zájmové umělecké 
činnosti, případně v dalších kulturně společen-
ských aktivitách, a to jak jednotlivci, tak kolektivu. 
Sportovní cena města Havlíčkova Brodu je udě-
lována nejlepšímu sportovci města, nejlepšímu 
mladému sportovci města do 18 let, nejlepšímu 
sportovnímu kolektivu města, nejlepšímu dobro-
volnému cvičiteli nebo trenérovi za uplynulý rok.
Návrhy je nutné doručit písemně do konce ledna 
2011 na podatelnu městského úřadu v Havlíčko-
vě Brodě, odbor vnějších a vnitřních vztahů. No-
minace musí obsahovat identifikační údaje navr-
ženého a zdůvodnění včetně zhodnocení přínosů 
v oceňovaných oblastech.
O udělení „Kulturní a sportovní ceny města Havlíč-
kova Brodu“ pro nejvýše dva navržené v jednom 
roce rozhoduje zastupitelstvo města. Laureátům 
bude předána na slavnostním ceremoniálu od-
měna ve výši 10 000 Kč pro jednotlivce nebo  
20 000 Kč pro kolektiv. S. Pátková

Gymnázium zakončilo rok oslav Štěpánskou 
zábavou
Tradičně v předvečer svátku svatého Štěpána 
se v Kulturním domě Ostrov konala Štěpánská 
zábava studentů havlíčkobrodského gymnázia. 
Tentokrát ji pořádající septimáni a třetí ročník 
stylizovali do třicátých let minulého století. Ze 
studentek se tak na jednu noc staly kabaretní 
tanečnice a prvorepublikové paničky, pánové 
se zase zhlédli ve stylu mafiánů a uhlazených 
gentlemanů. Studenti si připravili i předtančení, 
které se neslo ve žhavých melodiích z muzikálu 
Chicago. Štěpánská zábava, stejně jako první re-
prezentační ples, který se na Ostrově konal v po-
lovině listopadu, byla letos vyvrcholením oslav 
275. výročí založení školy. A. Štefánková

Vánoce ve městě
Jako každý rok proběhla ve městě řada akcí  
s vánoční tématikou, např. troubení z věže, 
Vánoční koncerty i mše. K šedesátým narozeni-
nám havlíčkobrodského keramika a pedagoga 
Václava Černocha uspořádalo MuzeumVysoči-
ny na přelomu roku výstavu z jeho děl a prací 
jeho žáků. V prosinci bylo možné navštívit i dal-
ší expozice, např. „Kytice podle impresionistů“ 
ve Staré radnici autora Pavla Kočičky, „Paličko-
vaná krajka – výstava prací AZ centra“ v Galerii 
výtvarného umění nebo „Vánoční výstava“ ve 
Štáflově chalupě. Na Havlíčkově náměstí pro-
bíhal vánoční trh doplněný dvěma sobotními 
kulturními pásmy.  S. Pátková

Hasičem by chtěl být znovu
Územní odbor Hasičského záchranného sboru 
Havlíčkův Brod přivítá s Novým rokem nového 
ředitele. Jaroslav Nácovský, který v této funkci 
působil deset let, totiž odchází do zaslouženého 
důchodu. Na radnici se s ním oficiálně rozloučili  
i zástupci města Havlíčkův Brod, se kterými pod-
le něj  fungovala vždy perfektní spolupráce.
Plk. Nácovský krátce zavzpomínal na své začátky 
i na některé zajímavé případy. „Kdybyste si mohl 
vybrat povolání znovu,“ ptala se poslankyně Par-
lamentu ČR Jana Fischerová, „čím byste chtěl 
být?“ „Hasičem,“ bez sebemenšího zaváhání od-
pověděl ředitel ve výslužbě. S. Pátková

Dárky pro Dětské domovy zavalovaly MIC
„Vy se stěhujete?“ ptali se udiveně lidé jdoucí na 
Městské informační centrum dobíjet peněžen-
ky pro MHD. Opravdu to tak zvenčí vypadalo, 
když si pracovníci HIT Rádia Vysočina přijeli vy-
zvednout dárky ze Stromu splněných přání pro 
děti z Dětských a Azylových domů  na Vysočině. 
Ty totiž zcela zaplnily všechna volná místečka 
na Městském informačním centru celkem pět-
krát za sebou. V pátek 17. prosince skončil také 
dvanáctý ročník sbírky Daruj hračku s Českým 
rozhlasem. Celých sto procent dětí mělo štěstí  
a nalezlo pod stromečkem svůj dárek, ať už přes-
ně podle svého přání nebo alespoň v náhradní 
variantě. Slavnostní zakončení proběhlo v rámci 
kulturního programu v KD Ostrov.mVe vesti-
bulu Staré radnice byl strom splněných přání  
i pro zvířátka v útulcích. A tak se o Vánocích měla  
i opuštěná zvířátka dobře. K poděkování za 
štědrost havlíčkobrodských občanů se připojuje 
i naše redakce.  S. Pátková

Ventilátor zvýší kvalitu péče o novorozence
Dětské oddělení havlíčkobrodské nemocnice 
převzalo 9. 12. slavnostně nový přístroj, kte-
rý poskytlo jako dar město Havlíčkův Brod. 
Moderní ventilátor Fabian II pro novorozence  
a děti pomůže opět zvýšit kvalitu péče o dětské 
pacienty. Součástí slavnostního předání pří-
stroje za účasti starosty a dalších představitelů 
města i nemocnice byla také prohlídka dětské-
ho oddělení a stanice intermediární péče o no-
vorozence. S. Pátková

Betlémské světlo, o jehož rozšiřování se také  
v Havlíčkově Brodě přičinili Skauti, se dostalo i na 
radnici. Převzal jej zde den před Štědrým veče-
rem starosta Jan Tecl, který si nenechal ujít mož-
nost jeho dalšího šíření. Letošní téma pro rozvoz 
Betlémského světla byl citát z Matoušova evan-
gelia: „Vy jste světlo světa“ (Mt 5, 14). Plamínek 
pokoje a míru kéž tedy svítí všem, kdo si to přejí.
 S. Pátková
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Informujeme
Jak se měnilo náměstí v roce 2010

Leden – Nemocné stromy z náměstí a okolí 
morového sloupu musely ustoupit zdravým, 
proto v lednu byly všechny vykáceny.

Duben – Náměstí je skutečně „staveništěm“ 
v celém významu toho slova. V měsíci březnu, 
kdy se výrazně zlepšily podmínky pro stavební 
činnost, pokračovala totiž rekonstrukce Hav-
líčkova náměstí naplno.  Nalezeno bylo  dře-
věné, pravděpodobně vodovodní potrubí.
Vybudovány byly nové sítě (dešťová kanaliza-
ce, rozvody slaboproudu, veřejného osvětle-
ní, silnoproudé rozvody). Mimo projekt byly 
rekonstruovány stávající inženýrské sítě (ply-
novod, vodovod).

Červenec – Chodníky jsou pokryty velkými 
žulovými deskami a začínají tvořit zcela nový 
vzhled náměstí. Ve spodní straně Havlíčkova 
náměstí byla pod úrovní terénu objevena pů-
vodní kamenná, 11 m hluboká studna, která 
zde mohla sloužit již před mnoha stovkami let.

Srpen – Mimo vlastní projekt procházejí re-
konstrukcí i historické památky na náměstí, 
Koudelova kašna, u které byla vybudována 
podzemní šachta s rozvody a Mariánský sloup 
s restaurovanou balustrádou. V srpnu se také 
postupně začala plnit zpřístupněná parko-
viště automobily a od konce měsíce bylo již 
oběma směry průjezdné Havlíčkovo náměstí 
po diagonále.

Říjen – Upraven byl přechod pro chodce ke 
kostelu Nanebevzetí panny Marie na Rubešo-
vě náměstí.

Listopad – Nové stromy olemovaly náměstí  
a okolí morového sloupu. Instalovány byly 
informační tabule, plakátovací sloup, stojany 
na kola, originální prameníky (vyrobené spe-
ciálně pro Havlíčkův Brod), lavičky po obvodu 
náměstí i u Morového sloupu. Celé náměstí 
má i nové veřejné osvětlení.

Prosinec – náměstí se schovalo pod lehouč-
kou bílou pokrývku. Ta nabývala na síle a na-
konec celé náměstí pokryla pořádná sněhová 
„duchna“.

text a foto S. Pátková

Pozvánka na jednání zastupitelstva města:  
28. 2. od 14.30 h. v zasedací místnosti Havlíčkovo nám. 57 

výbor pro životní prostředí 18. 1. v 15.30 h. MěÚ V Rámech 
výbor pro cestovní ruch a kulturu  18. 1. v 17.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.

„Revitalizace středu města Havlíčkův Brod“ – CZ.1.11/3.2.00/02.00759
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Sport

Rebelové v elitní osmičce
Havlíčkobrodští hokejisté dali pod stromeček fanouškům, vede-
ní i sami sobě očekávaný dárek. Vybojovali účast v elitní osmičce  
a v nadstavbové části první hokejové ligy tak budou měřit síly s týmy 
jako je Ústí nad Labem, Chomutov nebo jihlavská Dukla. Rebelové si 
jistotu postupu mezi prvních osm týmů vybojovali už s předstihem, 
když doma v devětadvacátém kole podlehli Znojmu až v prodloužení 
a vybojovali tak potřebný bod. Následná těsná prohra s Jihlavou tak 
už Rebely tolik nemrzela a mohli se přes Vánoce v klidu připravovat 
na nadstavbovou část, která odstartovala už 27. prosince.

Hroši nezahálejí ani v zimě
Havlíčkobrodští softbalisté prošli na začátku prosince náročnou pro-
věrkou na halovém turnaji v Blansku. Hroši v náročné konkurenci 
obstáli, nejmladší tee-ballisté vybojovali bronz, žáci stříbro a kadeti 
dokonce zvítězili.
Tradičně poslední letošní softbalovou akcí byl pro Hrochy Vánoční 
turnaj v Praze. „Brodští žáci s přehledem potvrdili roli jasného favori-
ta a ukončili kalendářní rok dalším triumfem. Po pěti výhrách ve sku-
pině deklasovali ve finále Sabat Praha 9:0. Turnaj byl premiérou pro 
nové trenérské duo Karin Šubrtová, Petra Kruntorádová,“ říká trenér 
Dušan Šnelly.

  Stránku připravil Ondřej Rázl

Fanatic zakončil rok tradiční akademií
Vánoční akademie SRC Fanatic zaplnila na Zlatou neděli odpoledne 
kinosál kulturního domu Ostrov. Rodiče, kamarádi a příznivci viděli 
během devadesáti minutového programu vystoupení všech mis-
trovských týmů, ukázky orientálních a společenských tanců, street 
dance a nebo zápasnickou exhibici. Nechyběli ani mistři Evropy  
a mistři světa. Fanatic se už nyní připravuje na nadcházející sezónu. 
„Dáváme dohromady sestavy a dresy, do nového roku vstoupíme 
také s novým týmem Oxyfan, ve kterém budou působit čtyři slečny 
z Fanaticu a čtyři z týmu Oxygen Příbram,“ nastínil trenér Robert 
Mrkvička. foto Jiří Kutlvašr

Zimní počasí přeje lyžování
Teploty pod bodem mrazu a dostatečná sněhová pokrývka přiláka-
ly během prosince do lyžařského areálu ve Vysoké spoustu lyžařů 
a snowboardistů. Pro ty nejmenší připravili provozovatelé dárek 
v podobě dětského vleku o délce 50 m a převýšení 4 m, který byl 
po celé vánoční prázdniny provozován bezplatně. „Přenosný vlek je 
zapůjčen přímo od výrobce jako testovací výrobek,“ říká předseda 
lyžařů Aleš Kadlec. Aktuální informace o provozu na Vysoké najdou 
návštěvníci na www.lyzarhb.cz, případně  telefonicky na 725 326 
383 nebo přímo na chatě 569 438 228.  

Zápasníci měli zlaté Vánoce
Další cenné kovy posbírali v prosinci brodští zápasníci. Na meziná-
rodním turnaji v polských Katowicích bojovali v konkurenci 180 zá-
pasníků v kategorii kadetů a juniorů z Čech, Slovenska, Maďarska, 
Polska, Německa a Moldavie. Brodští pod trenérským vedením Mi-
roslava Vargy a Jiřího Zachariáše s pěti borci přivezli čtyři medaile. 
Zlato vybojoval Libor Milichovský, stříbro bral Milan Pecka a Petr 
Zachariáš přivezl bronz. Následující víkend na Vánočním turnaji  
v Zagrebu v Chorvatsku získal Petr Zachariáš zlato, Libor Milichovský 
se tentokrát musel spokojit se stříbrem. 
Zápasníci tak zakončili úspěšný rok, ve kterém vybojovali celkem  
43 medailí z Mistrovství ČR jednotlivců. Na kontě mají také 20 titulů 
Mistr ČR.

Fotbalové hvězdy se vrátily do Brodu
Už čtvrtý ročník halového přeboru ve fotbale se konal o víkendu 
před Vánocemi v brodské sportovní hale. Tradičního předvánočního 
turnaje se zúčastnily týmy Světlé, Ždírce, Havlíčkovy Borové, Led-
če, Habrů, Přibyslavi, domácího Slovanu a elitního Ligového výběru. 
Největší pozornost zaplněného hlediště měl právě Ligový výběr, ve 
kterém nastoupili hráči, kteří začínali na Havlíčkobrodsku a nyní hrají 
ve vyšších soutěžích nebo v zahraničí. 
Na domácí brodské palubovce se tak představil exchotěbořský Ma-
těj Vydra, který je posilou italského Udine, nebo dříve ledečský  
a nyní prvoligový David Kalivoda. Ve finále nakonec domácí Slovan 
překvapivě smetl Ligový výběr 6:1. foto L. Blažek
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Co možná nevíte...
Zrcadlo roku 2010
Leden – Lázničkova stráň se dočkala úpravy. Lesy v okolí pietního místa v Láz-
ničkově stráni v Havlíčkově Brodě, kde se nachází hroby osmi umučených 
osob, prošly těsně před vánočními svátky a v lednu 2010 očistnou kůrou. 
• Radnici navštívil hejtman kraje Vysočina Jiří Běhounek.
• Od 1. ledna byl zveřejněn seznam nálezů (z oddělení Ztrát a nálezů) na 
webových stránkách města. 
• Zastupitelé města schválili rozpočet na rok 2010 s celkovými příjmy 
609,7 mil. Kč, výdaji 767 mil. Kč a deficitem 157 mil. Kč.

Únor – Štáflova chalupa se stala národní kulturní památkou. Středověké 
stavení se zařadilo mezi 38 významných budov, které vláda vyhlásila národ-
ními kulturními památkami. Seznam čítá v současné době 236 českých ob-
jektů movitých i nemovitých. 
• Dne 14. února tomu bylo 65 let, kdy byl ateliér českého malíře Otakara Štáf-
la v Praze na Vinohradech zasažen bombou spojeneckých letadel. V troskách 
domu zahynuli manželé Štáflovi.
• Havlíčkobrodská základní škola Nuselská zavedla originální nepovinný 
předmět – Dětská televize.

Březen – Letiště v Havlíčkově Brodě je mezinárodní. Přestřižením pásky do 
všech světových směrů bylo 26. 3. slavnostně otevřeno mezinárodní letiště 
v Havlíčkově Brodě. První zahraniční let, který zde byl odbaven v celním 
prostoru v létě směřoval do Chorvatska.

• Havlíčkův Brod si připomněl 160. výročí narození T.G. Masaryka.
• V rámci zahájení turistické sezony a 30. pochodu Jarní Vysočinou byl v areá-
lu Plovárenská odhalen 27. 3. dřevěný poutník z dílny Josefa Špicla.
• V sále Staré radnice byly předány kulturní a sportovní Ceny města. 
• Při východní straně Havlíčkova náměstí bylo při rekonstrukci nalezeno pů-
vodní dřevěné, pravděpodobně vodovodní potrubí.
• Na Štičím rybníce byl zahájen projekt Revitalizační a protipovodňová opat-
ření na Cihlářském potoce.

Duben – HC Rebel získal nového majitele. Firma ŽSD, a.s. Brno odkoupila 
3 199 ks akcií HC Rebel po jedné koruně. 
• Byl zahájen prodej jedenácti parcel v lokalitě U Rybníčku, kde byla dokon-
čena infrastruktura pro výstavbu rodinných domků.
• Velikonoční kuličkový turnaj „O putovního debila“ byl zapsán do knihy re-
kordů.
• Na 400 účastníků se zhostilo akce Čistá Sázava na Havlíčkobrodsku a od-
stranilo z cca 40 km vodního toku téměř 4 tuny odpadu.

Květen – Trh řemesel (40.) se přestěhoval do parku Budoucnost. Důvodem 

bylo rozkopané Havlíčkovo náměstí, park však trhům velmi prospěl a celá 
akce se velmi vydařila.
• Město poděkovalo vzpomínkou obětem II. světové války u pomníku pad-
lých v parku Budoucnost 65 let po skončení války. 
• Majáles se přestěhoval z náměstí na „cirkusplac“ a také tato veselice se  
i díky umístění velmi povedla. 
• Havlíčkův Brod získal v krajské soutěži Město pro byznys druhé místo za ví-
těznou Jihlavou. Stříbrnou příčku městu porota udělila především za přístup 
úřadu k podnikatelům. Kromě toho Havlíčkův Brod jako jediné město z kraje 
Vysočina obdrželo speciální ocenění za podporu místních podnikatelů, udě-
lené společností Eurovia CS.
• Krajská knihovna Vysočiny začala poskytovat novou službu čtenářům zvu-
kových knih. Z důvodu špatné dostupnosti knihovny způsobené revitalizací 
náměstí si místní čtenáři mohli zavolat na telefonní číslo a domluvit si dovoz 
zvukových knih domů.
• Nový domov pro seniory spojený s hospicem byl slavnostně otevřen 20. 5. 
v areálu nemocnice v Havlíčkově Brodě.
• Od května do října probíhala rozsáhlá rekonstrukce Černého mostu.

Červen – V červnu byl slavnostně otevřen nový kulturní dům a hasičská 
zbrojnice v Suché. 

• V květnových volbách se Jana Fischerová vyhoupla až do křesla poslanky-
ně Parlamentu ČR. Zodpovědně se tedy vzdala postu starostky a radnici tak 
čekala změna ještě před podzimními komunálními volbami. Starostou se stal 
Jan Tecl (ODS).
• V rámci zlepšení služeb pro občany byl v budově MěÚ na Pražské nainsta-
lován číselný vyvolávací systém, který umožnil i objednávání přes internet.
• Ve spodní straně Havlíčkova náměstí byla objevena středověká kamenná 
studna 11 m hluboká.
• Radnice slavnostně přijala reprezentanty města. Házenkářky Jiskry se staly 
mistryněmi republiky. Vavříny na poli uměleckém až do konce roku sbíra-
ly akordeonistky Markéta Laštovičková a Žaneta Švecová, které se udržely 
na špičkách mnoha soutěží, včetně mezinárodních a získaly ocenění Talent 
kraje Vysočina. Dvanáctiletá Štěpánka Klečanská získala hlavní cenu v mezi-
národní výtvarné soutěži.
• Kalamajka oslavila 20. výročí trvání hezkou prezentací v parku. 
• Ke konci měsíce došlo k ukončení nájmu ZŠ V Sadech v prostorách budovy 
na Rubešově náměstí. 

Červenec – Jan Šouba přijal gratulace k devadesátinám. Poslankyně Par-
lamentu ČR Jana Fischerová spolu s vedením Havlíčkova Brodu přivítala na 
radnici oslavence Jana Šoubu , syna prvního poválečného předsedy Národ-
ního výboru Antonína Šouby.
• Od 1. 7. se z Domova dětí a mládeže U Aleje stalo AZ CENTRUM Havlíčkův 
Brod – Středisko volného času. Došlo k úplnému převedení z kraje Vysočina 
do majetku i správy města.
• Dalším zlepšením služeb občanům přispěl MěÚ na Pražské. Zaregistrování 
auta i pas je již možné objednat přes internet.
• Dosud nejvýznamnější sportovní událost proběhla od 25. do 31. července 
v havlíčkobrodském softbalovém areálu. Týmy z celkem 8 zemí zde soupeřily 
na jubilejním X. Mistrovství Evropy v softbale mužů.
• Štáflova paleta oslavila 20. setkání mladých výtvarníků na Vysočině.

Srpen – Letní žurnalistická škola přivedla do města zahraniční hosty. V rám-
ci Letní žurnalistické školy Karla Havlíčka Borovského se v předposledním 
srpnovém týdnu do města sjelo 45 zájemců o novinařinu, mezi nimiž ved-
le Čechů nechyběli Slováci, Italové a Němka. Vrcholem týdne byla beseda 
s českým a rakouským spisovatelem Pavlem Kohoutem. Kromě dalších 
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...a vědět chcete
Zrcadlo roku 2010

hostů navštívil město i radnici také profesor Wiliam Densmore, který před-
náší na Univerzitě Missouri. 
• Řidiči v Havlíčkově Brodě mají k dispozici nové parkoviště s 96 místy včetně 
šesti stání pro invalidy. Vzniklo za 9 miliónů korun na ploše bývalého autobu-
sového nádraží poblíž centra města.

Září – Gymnázium Havlíčkův Brod slaví 275 let vzniku. Při té příležitosti po 
celých 275 dní probíhaly až do konce roku různé akce. Stěžejním bodem 
celoročního programu oslav byla výstava v Muzeu Vysočiny a nový Alma-
nach 1735–2010, který Gymnázium Havlíčkův Brod vydalo.

• V kulturním domě na Ostrově se konaly XLVII. Dny nukleární medicíny 
s mezinárodní účastí.
• Na domě čp. 2020 (sídlo Mediálního centra) v ulici Barbory Kobzinové 
v Havlíčkově Brodě byla odhalena pamětní deska rodákovi Pavlu Landovské-
mu k jeho 74. narozeninám. 
• Nejlepší šachoví junioři si přijeli pro mistrovské tituly do Havlíčkova Brodu.
• Padesát měst ČR soutěžilo, kde se nejlépe žije. O velké překvapení se v ce-
lostátní soutěži měst o nejlepší kvalitu života postaral Havlíčkův Brod, který 
byl třetím nejmenším hodnoceným městem. Nechal za sebou řadu velkých 
a krajských měst a probojoval se na deváté místo v republice.
• Aktuální míra nezaměstnanosti byla ke dni 30. 9. v Havlíčkově Brodě 6,6 %, 
což je pokles oproti srpnu, kdy činila 6,8 %.
• Otevření nového hřiště na Jihlavské zahájilo sérii dalších slavnostních ote-
vření sportovního zázemí: nové tělocvičny V Sadech, v říjnu hřiště u základ-
ních škol Wolkerovy a Konečné a v listopadu při mateřské škole Na Svahu. 

Říjen – Václav Klaus přijal pozvání na číši vína. Prezident České republiky 
Václav Klaus navštívil Havlíčkův Brod, kde se zúčastnil na knižním veletrhu 
autogramiády své knihy Zápisky z cest. Přijal pozvání starosty Jana Tecla 
a „zastavil“ se na radnici na číši vína.

• Občanské sdružení Budoucnost obnovilo činnost okrašlovacího spolku 91 
let po jejím ukončení v neděli 10. října 2010 v 10.10 hod. na valné hromadě 
v salonku Staré radnice.
• Kolektiv zpracovatelského týmu  firmy DHV CR, spol. s r.o. Praha poprvé 
představil 12. října veřejnosti koncept nového územního plánu. Předpoklad 
vydání je zatím první čtvrtletí roku 2012.
• Nejlepší žáci sedmi brodských škol převzali Cenu města.
• Emeritní primář dětského oddělení Nemocnice Havlíčkův Brod Václav Mi-
láček získal nejvyšší ocenění kraje Vysočina – Kamennou medaili.
• Poprvé v historii ocenila nadace Konrada Adenauera nejlepší regionální no-
vináře v České republice v havlíčkobrodském hotelu Slunce. 

• V komunálních volbách zvítězila Česká strana sociálně demokratická se  
6 mandáty. Pět míst v zastupitelstvu získala shodně Občanská demokratická 
strana a Komunistická strana Čech a Moravy. Tři místa obsadí v zastupitel-
stvu Křesťanská demokratická unie – Česká strana lidová a po dvou křeslech 
si vybojovali Broďáci – sdružení nezávislých kandidátů a TOP 09. Jedno místo 
uhájily Ženy za Brod a poslední místo připadlo Straně zelených. 

Listopad – Brodská neonatoložka Magdalena Chvílová-Weberová převzala 
v Praze ocenění Purpurové srdce. Na snímku je v brodské nemocnici při 
předávání ventilátoru pro novorozence, který sponzorovalo město Havlíč-
kův Brod. 

• Na radnici zasedlo po svém zvolení zastupitelstvem 8. 11. nové vedení 
města – starosta Jan Tecl (ODS), místostarosta Čeněk Jůzl (KDU-ČSL), Ivan 
Kuželka (nezávislý kandidát ze sdružení Broďáci) a uvolněný radní Libor Hon-
zárek (TOP 09).
• Digitalizace televizního vysílání ČT proběhla z neděle 31. října na pondělí 
1. listopadu, kdy ukončil řádný provoz analogový převaděč ČT2 Havlíčkův 
Brod (55. kanál).
• Imrich Gablech oslavil pětadevadesátiny.
• Slavnostně byly otevřeny další tři úseky cyklistických stezek Bělohradská, 
Humpolecká a Plovárenská.
• Havlíčkovo náměstí opět lemuje 32 stromů vysázených po obvodu a 8 lip 
kolem morového sloupu. 

Prosinec – Vánoční trhy byly rozšířeny i na Smetanovo náměstí. Od konce 
listopadu obsadili prodejci různého zboží v rámci Vánočních trhů Smeta-
novo náměstí. Od 10. prosince se na Havlíčkově náměstí konal Adventní 
trh s vánočním zbožím. Tentokrát byl doplněn nejen sobotním programem 
s vystoupením brodských hudebních souborů a skupin, ale i koledami  
a vánočními písněmi, které zazněly z nově osazených reproduktorů na 
sloupech veřejného osvětlení. I toto zařízení bylo instalováno na rekon-
struované náměstí v rámci jeho revitalizace.

• Na Vysoké je díky novému dělu opět zasněžován svah technickým sně-
hem. Pro děti je připraven i nový, testovací vlek.
• Rozpočtová opatření pro rok 2010 přinesla pozitivní výsledek. Deficit se 
snižuje na hodnotu téměř 125 mil. Kč, což je o cca 35 mil. Kč nižší schodek, 
než byl plánován.
• Na prosincovém jednání zastupitelstva byl schválen rozpočet na rok 2011 
s deficitem 132,6 mil. Kč, který je krytý přebytky z minulých let. Město bude 
tedy pokračovat v investicích do zlepšení dopravního systému.
 Připravila S. Pátková
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Soutěž EPIGRAM 2011
V roce 2011 si připomeneme jak stošedesáté výročí Havlíčkovy deportace, 
tak i 190. výročí jeho narození a 155 roků od úmrtí  Karla Havlíčka Borovské-
ho 29. července 1856 v Praze. Pro Územní sdružení Syndikátu novinářů Vy-
sočina jsou životní jubilea Karla Havlíčka Borovského příležitostí  k vyhlášení 
autorské soutěže EPIGRAM 2011 s cílem povzbudit tvorbu epigramů v hav-
líčkovském duchu.Do soutěže dělené do tří věkových kategorií, pro autory do 
25 let, do 55 roků a epigramati ky nad 55 let věku, může každý tvůrce přihlásit 
max. patnáct epigramů ne starších tří let.Doručení epigramů bude autorům 
potvrzeno na jimi uvedenou adresu, včetně případných dalších informací 
k soutěži. Tvorbu lze zasílat průběžně – do 24. června 2011 – na poštovní ad-
resu: Územní sdružení SN Vysočina, Humpolecká 648, Havlíčkův Brod, nebo 
elektronicky na e-mail: Syndikat.vysocina@volny.cz.

Dny stavitelství a architektury 15. 1. 2011 v Brodě
V posledním listopadovém týdnu se na Vysočině uskutečnily Dny stavitel-
ství a architektury. Při této příležitosti  se otevřely ve středu 24. listopadu 
a v sobotu 27. listopadu dveře Střední průmyslové školy stavební akademi-
ka Stanislava Bechyně v Havlíčkově Brodě doplněné bohatým programem. 
Významnými akti vitami byly prezentace ročníkových a dlouhodobých prací 
žáků 3. a 4. ročníků a prezentace mezinárodního multi laterálního projektu, 
kterou připravili žáci technického lycea. Prakti cké ukázky projektování na po-
čítači, geodeti ckou praxi (práce s totální stanicí), stavební praxi předvedli žáci 
druhých a třetí ch ročníků. „Cílem programu byla také propagace technických 
oborů, především stavebnictví. Této činnosti  se věnujeme díky klíčové akti vi-
tě Kariérové poradenství v rámci operačního programu Vzdělávání pro kon-
kurenceschopnost, pomocí něhož škola získala fi nanční podporu z Evropské-
ho sociálního fondu a státního rozpočtu České republiky,“ dodala Marcela 
Rumlová, zástupkyně ředitele školy. Den otevřených dveří s podobným pro-
gramem je připravený také na sobotu 15. 1. 2011 od 9 do 12 h.  (red)

Zájemcům o přípravnou třídu
Ve školním roce 2010/2011 se letos poprvé v Havlíčkově Brodě otevřel na 
ZŠ Nuselská 3240 přípravný ročník. Mohou v něm být zařazeny děti  pěti leté, 
které by v posledním roce v mateřské škole byly zařazeny jako předškoláci 
nebo děti , které u zápisu žádají o odklad a u nichž je předpoklad, že zařazení 
do přípravné třídy pomůže vyrovnat jejich vývoj a připraví je k úspěšnému 
startu do 1. třídy. Pokud máte zájem o umístění Vašeho dítěte do přípravné 
třídy ve školním roce 2011/2012, srdečně Vás zveme k návštěvě přípravné 
třídy základní školy. V pátek 11. 2. 2011 se koná zápis dětí  do 1. tříd. Zájemci, 
kteří přijdou k zápisu na naši nebo jinou školu a budou mít zájem o zařazení 
svého dítěte do přípravné třídy, mohou vyplnit žádost přímo u zápisu nebo 
se domluvit na naší ZŠ. Bližší informace obdržíte na telefonu 569 429 070 
nebo na webových stránkách školy: www.zsnuselska.cz.

Přeji Vám zdraví, pohodu pro práci a každý den aspoň malou radost… 
Přeji Vám laskavou blízkost, pohlazení, když bolí duše i tělo a ruku, 
která podepře, když byste padali... A přeji Vám, abyste totéž mohli 
rozdávat. Magdalena Chvílová Weberová, zastupitelka města

Vážení občané města Havlíčkova Brodu a blízkého okolí,
dostalo se mi cti  pozdravit Vás a vyslovit přání, která ke vstupu do nové-
ho roku jaksi patří. Zprvu jsem to považovala za věc snadnou, ale pozdě-
ji jsem si uvědomila, že to není úkol vůbec lehký. Většinou toti ž člověk 
oslovuje jen své blízké a přátele, a to je přece jen trochu snazší. Pak jsem 
si ale uvědomila, že máme všichni něco společného, třeba město, kde 
žijeme a mnozí jsme se tu narodili, a hned bylo po problému.
Takže: Milí spoluobčané, přátelé a známí…,
prožili jsme dobu adventní, Štědrý den, konec roku 2010 a příchod roku 
nového. Je to období, kdy se upínáme k nadějím na lepší „příště“, ob-
dobí přání a předsevzetí . A co já přeji Vám a vlastně nám všem? Od-
pověď není snadná, protože řeknu-li, že Vám přeji štěstí , a ač to mys-
lím opravdu upřímně, na jak dlouho Vás to potěší a ovlivní Váš život? 
Sebezdařilejší formulace toti ž nevysti hne to, co za štěstí  považujeme. 
A tak Vám přeji otevřená srdce a bdělé smysly. Jen tak dokážeme vní-
mat i malé radosti  a těšit se z nich. Každé setkání pak může být oboha-
cením, ale bez ochoty prožívat je naplno se kvalitní mezilidské vztahy 
neobejdou. Naučme se projevit svůj vnitřní úsměv a podělit se o něj 
s ostatními. Nic to nestojí, ale jen ten, kdo dává, může bohatnout. Všem 
přeji samozřejmě zdraví a naději, protože bez nich by život nemohl být 
šťastný. Pan Werich kdysi řekl, že lidské štěstí  je taková šňůrka, na kterou 
navlékáme malé korálky – malá štěstí . A čím je jich více, tí m je to štěstí  
větší. Veronika Prchalová, zastupitelka města

Vážení a milí spoluobčané,
vítejte v novém roce 2011. Při ohlédnutí  se za rokem minulým chci 
touto cestou poděkovat Vám všem, kterým záleží na dobrém jménu 
našeho města a osobně k tomu jakkoliv přispíváte. Dovolte mi popřát 
Vám úspěšný vstup do roku 2011. Přeji Vám a Vašim blízkým hodně 
zdraví,klidu,lásky, štěstí . Přeji Vám, aby se Vám v našem městě Havlíč-
kově Brodě dobře žilo. Vaše poslankyně Jana Fischerová

Do nového roku 2011 přeji všem občanům osobní a pracovní úspěchy, 
štěstí , spokojenost, ale především pevné zdraví, které jim umožní realizo-
vat vše, co jim přinese radost a naplnění. Čeněk Jůzl, místostarosta
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Jedenáctá Tříkrálová sbírka 
Tříkrálová sbírka vstupuje do druhé desítky své existence. V havlíčkobrod-
ském a humpoleckém vikariátu probíhá ve dnech 6.–9. ledna 2011. Výtě-
žek sbírky je určen na přípravu a realizaci stavby nového Petrklíče – denní-
ho stacionáře pro děti  a mládež s mentálním a kombinovaným posti žením 
v Ledči nad Sázavou. Nová budova stacionáře by měla odstranit problém 
s kapacitou a klientům poskytnout i vyšší komfort. Podpořit tuto sbírku 
můžete různými formami. Tři králové opět budou putovat dům od domu 
se symbolickým dárečkem a budou žádat o fi nanční příspěvek do ozna-
čených kasiček. Ti, kteří nebudou zasti ženi doma a chtějí pomoci, mohou 
svůj dar donést do sídla Oblastní charity Havlíčkův Brod (ul. B. Němcové 
188) ve dnech konání sbírky. Sbírku je možné podpořit také převodem 
na bankovní účet Tříkrálové sbírky číslo 66008822/0800 vedený u České 
spořitelny, nebo zasláním dárcovské SMS ve formě DMS KOLEDA na číslo 
87 777 (cena jedné DMS je 30 Kč, Charita obdrží 27 Kč). Peníze poslané 
formou DMS či převodem budou využity na pomoc v rámci celé republiky, 
kde jsou tyto fi nance připraveny k poskytnutí  rychlé humanitární pomoci 
v případě přírodních katastrof, epidemií, hladomoru či válečných konfl iktů 
v České republice i v zahraničí.  (red)
 Stránky 10–11 připravila S. Pátková

Rád bych popřál všem broďákům, aby se jim v rámci možností  da-
řilo udržovat pohodu v duši i životní standard. A hlavně, aby se jim 
v našem městě dobře žilo. Přeji, aby se nám zalíbilo nové náměstí , až 
se stromy na jaře zazelenají a v létě na pódiu bude hrát hudba. Aby 
i další ulice a uličky poblíž centra na sebe postupně oblékly pěkný háv, 
abychom nacházeli zalíbení v procházkách podél řeky a našli si třeba 
i nová oblíbená místečka – čím více se jich bude rodit, tí m lépe pro nás 
všechny! A aby těch, kteří je z nudy či vzdoru ničí, bylo co nejméně... 
 Dobrý rok vám všem přeje Tomáš Hermann, zastupitel města

Uplynulý rok 2010, který byl pro mnohé šťastným, pro jiné méně 
a pro někoho smutným, je dnes již minulostí . Co Vám chci na začátku 
roku 2011 popřát? Možná to, aby ten nový rok přinesl jen samé štěstí , 
lásku, přátele, pohodu a hlavně zdraví. Bez zdraví je život hodně těžký 
a od zdraví se vše odvíjí. Štěstí  – to potřebuje v životě každý z nás, 
někdo více, jiný méně, ale potřebujeme, aby štěstí  při nás stálo. Přeji 
Vám, aby ten letošní rok byl lepší než loňský.
 Ivana Mojžyšková, zastupitelka města

Poslední korálky dnů a týdnů se navlékly na náhrdelník roku. Některé jsou 
blyšti vé a zářící, jiné docela obyčejné, některé smutné černé, tak jak už 
to v životě chodí. Hodiny odbily silvestrovskou půlnoc a zcela bezstarost-
ně odpočítávají vteřiny a minuty nového roku. Došli jsme na konec jedné 
cesty. Možná byl čas na chvilku rozjímání, na pár dobrých předsevzetí , 
z nichž jen málokterá přežijí v novém roce. Je před námi další putování, 
další korálky dnů a týdnů. Ať je Vaše putování takové, abyste cestou mohli 
sbírat jen ty nejkrásnější korálky pro nový náhrdelník.  
 Vše nejlepší Vám v roce 2011 přeje Ivan Kuželka, místostarosta

Vážení spoluobčané,
rok 2011 bude pro mnohé z vás jedním z nejtěžších za poslední období. 
Přeji vám proto v nadcházejícím roce štěstí  ve vašem pracovním životě, 
abyste měli i nadále svoji práci a v ní plat, který vám nebude snižován 
a pokryje všechno to zdražení, které nás postupně obkličuje. 
Přeji vám také štěstí  ve vašem rodinném životě, abyste nemuseli po-
čítat každou korunu na nájmy, elektřinu a plyn a aby vaše děti  neměly 
problémy se svým studiem a školami. Přeji vašim rodičům,aby se ne-
museli bát o své důchody. Také vám všem přeji pevné zdraví, proto-
že mám vážné obavy o situaci v našem zdravotnictví. Budu se snažit 
v příští m roce udělat pro vás všechno, na co mi budou síly stačit. Buďte 
tedy šťastní a zdraví v roce 2011. Pavel Antonín, zastupitel města

Vážení spoluobčané,
do roku 2011 si Vám dovoluji popřát nejen obligátní a důležité zdraví 
a štěstí , ale též i trochu opti mismu a síly vyrovnávat se s negati vními 
prognózami a s pesimisti ckým černým viděním časů budoucích. Pře-
ji Vám, abyste osobně příliš nepodléhali depresivním vnějším infor-
macím o téměř apokalypti cké době. Domnívám se, že pravé neštěstí  
a trápení je velmi často skryto někde jinde, mnohdy v nás samotných, 
ve vzájemné netoleranci, nezájmu a zášti . Vážení občané, přeji Vám 
pohodové prožití  roku 2011 jak v kruhu rodinném, tak i v životě ob-
čanském.  Libor Honzárek, radní města
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Příjezd Svatého Mikuláše
Svatý Mikuláš opět dorazil do Brielle, Vierpolders 
a Zwartewaalu. Do Brielle se dostal samozřejmě 
tak, jak to dělá každý rok, tedy lodí ze Španělska. 
Koňmo absolvoval projížďku po Brielle, při které 
jej doprovázelo mnoho nadšených dětí. V neděli 
večer (5. prosince) proběhl tradiční večer s dárky. 
Svatý Mikuláš (Sinterklaas) je v Nizozemsku tradič-
ní postavou přinášející dárky dětem, ale v poslední 
době vzrůtá také popularita amerického „Vánoční-
ho muže”.

Vánoční strom z Havlíčkova Brodu do Brielle pu-
toval už potřetí
Po dramatické nakládce ve sněhové chumelenici, 
dlouhé cestě kalamitou přes Německo do Nizo-
zemska dorazil konečně již tradiční, v pořadí třetí 
dar města Havlíčkův Brod městu Brielle v podobě 
krásného vánočního smrku na náměstí Markt. Při 

jeho rozsvícení v pátek 10. prosince účinkoval také 
host z Havlíčkova Brodu – pěvecký sbor Limbora. 
Líbila se také keramika z Úsvitu a všem chutnalo  
i cukroví napečené brodskou hotelovou školou.

Zima ve Vierpolders
Také do Vierpolders, kde žije mnoho našich Bri-
ellských přátel, dorazila už zima. Napadlo zde  
15 cm sněhu, což je na Nizozemské poměry udá-
lost, která se však posledních pár let začíná stávat 
pravidlem.
 Kees Haanstra a Jiřina Ramaekersová

Vánoční strom pro Vatikán: papež Benedikt XVI. 
přijal delegaci z Brixenu
Biskup Karl Golser, starosta Albert Pürgstaller  
a hejtman Luis Durnwalder přivezli vánoční přá-
ní z Jižního Tyrolska papeži Benediktu XVI., který 
měl z toho obzvláštní radost a označil Jižní Tyrol-
sko jako „krásnou zemi s hluboce zakořeněnou 
vírou!“ Prvním vrcholem vatikánské návštěvy ji-
hotyrolské delegace, která přicestovala do Říma  
u příležitosti předání vánočního stromu,  byla mše  
u „Altare della Cattedra“ ve Svatopetrském chrámu. 
Hudební doprovod pro poutníky z Jižního Tyrolska 
a čestné hosty vytvořil chrámový sbor Coro Plose  
a trubači z Brixenu.  V návaznosti na mši přijal papež 
Benedikt XVI. členy delegace v Sala Klementina. 
Hejtman Durnwalder se ujal úkolu vyřídit papežovi 

pozdravy, ve kterých podtrhl především to, že Jižní 
Tyrolsko je zastáncem přátelského soužití tří jazy-
kových skupin a ochrany jejich identity. Starosta Al-
bert Pürgstaller ve svém proslovu připomněl srpen 
roku 2008, kdy Svatý otec v Brixenu hledal zotavení 
a bylo mu propůjčeno čestné občanství města Bri-
xen. „Velmi rád vzpomínám na své pobyty v Brixe-
nu,“ řekl Svatý otec. „Zažíval jsem tam umění a kul-
turu ve spojení s dobrotou lidí a měl jsem pocit, že 
jsem v Jižním Tyrolsku doma.“ Papež Benedikt XVI. 
měl velkou radost také ze slaměných hvězd, které 
vyrobily ženy z Brixenu a vyslovil svůj dík za vánoční 
strom na Svatopetrském náměstí. Při slavnostním 
rozsvěcení stromu byly nabízeny také jihotyrolské 
speciality, které poslali různí sponzoři, mezi nimi  
i řada z Brixenu.  
 Hana Formánková, S. Pátková
 Stránku připravila S. Pátková

Sedem divov mesta Spišská 
Nová Ves
Obyvatelia a návštevníci Spišskej 
Novej Vsi v ankete rozhodli o si-
edmich divoch mesta. 

Anketu „Hľadáme 7 divov mesta 
Spišskej Novej Vsi“ vyhlásil spiš-
skonovoveský magistrát v máji 
roku 2010. Záujemcovia v rámci 
nej mohli nominovať na div mesta 
čokoľvek, čo sa im zdalo v metro-
pole stredného Spiša zaujímavé. 
Nasledovalo verejné hlasovanie 
o poradí celkovo 31 nominova-
ných pozoruhodností mesta. 
Hlasovanie prostredníctvom an-
ketových lístkov uverejnených 
v mestskom mesačníku Informá-
tor (Ičko), ako aj na webovej strán-
ke mesta www.spisskanovaves.eu 
trvalo od 1. júla do 15. augusta. 
Občania mohli označiť maximálne 
7 nominácií. Odovzdaných bolo 
spolu 1 430 hlasov, ktoré rozhodli 
o konečnom poradí. 

POZNÁTE JE?
Napište jména k fotografiím  
a zašlete do 20. 1. 2011 do redak-
ce Havlíčkobrodských listů (adre-
su najdete v tiráži na str. 2). Vy-
losovaný výherce obdrží pěknou 
publikaci Spišská Nová Ves.

1. foto Miroslav Dibák

6. foto Miroslav Dibák
4. foto Miroslav Dibák

5. Foto: Lucia Kormošová2.  foto Milan Paprčka

3.  foto Miroslav Dibák

7.  foto Paula Štefanková
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Rok po sametové revoluci se Lubomíru Dvořáko-
vi splnil podnikatelský sen. Z půjček od známých 
nakoupil první stroje a založil firmu na výstavbu 
inženýrských sítí. Společnost se během let rozrůs-
tala a v současné době zaměstnává přes sto lidí. 
Ti zajišťují vedle rozvodů plynu, vody či elektřiny 
také zemní a bourací práce, výstavbu komuni-
kací a zpevněných ploch, těžbu písku ve firemní 
pískovně či služby autodopravy. Lubomír Dvořák 
má na svém kontě vedle prosperující společnosti 
i světový unikát – vymyslel a nechal si patentovat 
originální rádiem řízenou svahovou sekačku, kte-
rou nyní prodává do čtyřiceti zemí světa. V blízké 
době otevře pobočku na Floridě, kde se budou 
sekačky Spider vyrábět pro americký trh. Lubomír 
Dvořák je ženatý a má čtyři dcery.

Sedíme v sídle společnosti kousek za Brodem  
a majitel nalévá do dvou skleniček ochucenou 
minerálku. Během rozhovoru mluví rozvážně  
a věcně. Přesně ví, co chce říct. Mezi zaměstnanci 
je oblíbený právě kvůli férovému přístupu. „Pe-
níze nesmí být u podnikatele na prvním místě. 
Nejdůležitější je vytrvalost a dobré vztahy s part-
nery. Moji zaměstnanci například přesně znají 
výši mého platu, vědí, že není o tolik vyšší, než ten 
jejich, a tato transparentnost je pro vzájemnou 
důvěru velkým přínosem,“ zamýšlí se Lubomír 
Dvořák nad tajemstvím úspěšného podnikání, 
kterému se věnuje už dvacet let.

K technickým oborům ho to táhlo od mládí  
a v devadesátých letech věděl, jakým směrem 
se chce vydat. „Rozhlížel jsem se tehdy po světě 
a zjišťoval, že je ve velkém rozkvětu plynofikace  
a rozvody sítí. Chtěl jsem zkusit koupit stroj a začít 
poskytovat tyto služby. První peníze jsem získal od 
rodičů a známých, kteří mi věřili,“ vzpomíná Lubo-
mír Dvořák. „Prvním významným obchodem byla 
plynofikace městské části Vysočany v Havlíčko-
vě Brodě. Šel jsem do ní s obavami, ale nakonec 
všechno dobře dopadlo. Spokojené byly plynárny 
i město, a pro firmu to bylo znamení, že může 
jít do dalších zakázek,“ popisuje důležitý mezník 
v historii společnosti.

Během podnikání shromažďoval peníze na usku-
tečnění svého snu – výrobu svahové sekačky, která 
ve světě neměla obdobu. „První prototyp jsem se-
stavil sám podle výkresů, které jsem kreslil ve vol-
ných chvílích ještě na rýsovacím prkně,“ nastiňuje 
Lubomír Dvořák cestu svého vynálezu od nápadu 
ke zrealizování. A přiznává, že si na začátku nebyl 
jistý, zda jeho produkt na trhu uspěje. „Po setkání 
s člověkem zabývajícím se patentovou ochranou 
jsem si byl jistý, že je projekt životaschopný. Poté, 
co jsem mu projekt představil, se do něj chtěl ak-

tivně zapojit a stát se spolutvůrcem. Bylo vidět, že 
v projektu vidí budoucnost, ale odmítl jsem ho. 
Obdobnou nabídku jsem později dostal od ně-
meckého obchodního partnera. I jeho jsem také 
odmítl a po letech se ukázalo, že jsem udělal dob-
ře. Naší sekačkou se totiž inspiroval a dnes vyrábí 
něco podobného,“ odpovídá zároveň na otázku, 
zda má jeho Spider v současné době konkurenci. 
„Platformu stroje máme chráněnou v celé Evropě, 
Japonsku a Spojených státech. Kolega z Německa 
to vyřešil tak, že náš patentovaný kolový podvo-
zek nahradil pásovým. To jej ale dostává do určité 
nevýhody, protože ne každý zákazník, který chce 
sekat trávník, ho chce mít zároveň poškozený. Nic-
méně nabízí alternativu a určitě prodává taky.“

V čem je vlastně Dvořákův Spider jedinečný? „Do-
káže posekat velmi svažité a nedostupné plochy, 
které se nedají udržovat žádnou jinou metodou. 
Navíc obsluha nemusí být přímo u stroje, protože 
ho ovládá pomocí vysílačky,“ říká vynálezce. Sekač-
ky od něj nejčastěji kupují vodovody a kanalizace, 
které potřebují sekat svahy u vodojemů a nádrží, 
povodí řek pro údržbu koryt vodních toků, provo-
zovatelé silnic, dálnic i letišť. „Několik sekaček od 
nás nakoupilo největší americké letiště v Atlantě, 
naše stroje vlastní i americká armáda. Jako zají-
mavost mohu uvést, že naše sekačky se používají 
v Disneylandu ve Spojených státech, na závodním 
okruhu v americké Daytoně, v královském golfo-
vém klubu v Monte Carlu. Kaskádovitý pozemek 
u své rezidence s jejich pomocí udržuje například 
i majitel slavné anglické lodi Queen Elisabeth II.,“ 
jmenuje Lubomír Dvořák zajímavé zákazníky.

Dříve, než ale mohl svahovou sekačku začít na-
bízet, si ji musel nechat patentovat. A to je podle 
něj proces nejen složitý a zdlouhavý, ale i drahý. 
„Pokud mluvíme o České republice, náklady na 
patentování se pohybují v řádech desetitisíců. Na 
poli Evropy a dalších zemí už se jedná o statisíce. 
A postup je následující – svůj nápad popíšete, 
vypracujete zjednodušenou výkresovou doku-
mentaci, navštívíte patentového zástupce, který 
žádost zpracuje do formy vyhovující potřebám 
patentového řízení a vydá v potřebné jazykové 
mutaci. Materiály odevzdáte na patentový úřad, 
který nejprve zjistí, zdali se nápad neshoduje 
s nějakým již uděleným patentem. Poté posoudí 
inovativnost a přínos návrhu pro průmyslové vyu-
žití. Následně statut patentu udělí, nebo neudělí,“ 
shrnuje nezbytné kroky, které musel podstoupit. 
Časová náročnost takové anabáze je značná – ev-
ropský patent pro svoji podvozkovou platformu 
získal Lubomír Dvořák po třech letech od podání 
žádosti, v Americe a Japonsku cesta trvala ještě  
o rok déle. 

Nyní se pokouší získat český i evropský patent pro 
svůj další vynález – revoluční bezestupňovou pře-
vodovku. V evropské variantě žádosti se vyskytly 
překvapivé potíže. „Ze švýcarské Ženevy přišel 
dopis, že zařízení nelze patentovat. Podle tamních 
odborníků, kteří tuto žádost posuzovali, prý nemů-
že převodovka v praxi fungovat. To je ale nesmysl, 
protože my ji na svých strojích intenzivně testuje-
me a pracuje bez problémů. Švýcarský úřad naši 
žádost smetl, my se ale nevzdáme a vydáme se 
vlastní cestou, kdy oslovíme každý stát zvlášť. To je 
však otázka dvou až tří let,“ představuje Lubomír 
Dvořák jednu z aktivit, které se ve spolupráci se 
svým týmem v současnosti věnuje.

Svahové sekačky dodává do čtyřiceti států včetně 
Austrálie, Japonska, Koreje či USA. Právě ve Spo-

jených státech pracuje na velkolepém projektu 
– vedle Česka se totiž nově budou sekačky mon-
tovat i ve floridském Orlandu. „Tato záležitost je 
na spadnutí, čeká se jen na formální záležitosti, 
aby se po právní stránce mohla dokončit smlou-
va,“ prozrazuje Dvořák. Dalším státem, kam by rád 
pronikl, je Kalifornie. „V Kalifornii často dochází 
k rozsáhlým požárům, jejichž příčinou je vzplanutí 
suché trávy. Všechny pozemky se tam musí sekat 
a vzhledem k tomu, že je to velmi hornatá země, 
naše zařízení je pro tamější podmínky ideální. 
Proces schvalování výrobků je tam velmi složitý. 
Prakticky celý rok jsme svahovou sekačku upravo-
vali tak, abychom přísným podmínkám vyhověli. 
Jedná se zejména o zástavbu motoru splňující 
striktní emisní normy, systém zpětného odsávání 
benzínových par, bezpečnostní nádrž a z požár-
ního hlediska jsou nutné nejiskřivé žací nože ze 
speciální slitiny a upravený výfuk. Říká se, že když 
výrobek uspěje na kalifornském trhu, tak to vypo-
vídá o kvalitách firmy. A přesvědčujeme se, že je 
to skutečně pravda.“

Díky pracovním cestám se podíval do řady zemí 
a může proto porovnat podnikatelské prostředí 
v různých státech. „V Česku podnikatele vnímají 
jako člověka, který se snaží získat co nejvíce pro-
středků pro své blaho a spíše mu přejí, aby se mu 
nedařilo. Naopak v zemích, kde je kapitalismus 
rozvinutý, se na podnikatele dívají jako na schop-
ného člověka, jehož činnost je pro okolí přínosem. 
Kvůli rozdílné mentalitě je českých firem bez ci-
zího kapitálu skutečně hrozně málo,“ srovnává 
Dvořák. 

Havlíčkobrodský Spider už získal celou řadu oce-
nění po celém světě. Krátce po vypuštění na trh, 
v roce 2003, byl představen na výstavě v Londýně 
a vzápětí získal cenu za nejlepší inovativní výrobek. 
„To nás tehdy hodně povzbudilo. Velmi si vážíme 
také ocenění Red Dot – ceny za nejlepší design, 
která se každoročně udílí v rámci celosvětové sou-
těže v německém Essenu. Spider ILD 01 byl v roce 
2006 třetím českým výrobkem, který získal toto 
ocenění v padesátileté historii soutěže,“ vzpomí-
ná Lubomír Dvořák. Svahovou sekačku z našeho 
města si milovníci designu mohou na essenské 
výstavě prohlížet dodnes. 

Aby Lubomír Dvořák udržel krok s dynamickou 
dobou, stále se vzdělává. Třetím rokem studuje 
praktický manažerský program MBA zaměřený na 
řízení lidských zdrojů a minimálně dvakrát týdně 
chodí na lekce angličtiny. Volný čas tráví na zahra-
dě a je velký fanda motorizmu. 
A jak sám přiznává, stále přemýšlí o tom, jak vy-
lepšit své produkty a rozšířit nabídku strojů.
 
 A. Štefánková

Lubomír Dvořák
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci 
prosinci 2010 v Havl. Brodě 
(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)
11. 12. 2010 
Jan Bernášek, Praha 
Lenka Kutáčová, Havl. Brod
Jaroslav Nohýnek, Trutnov 
Jana Milosavljevičová, 
Havl. Brod
18. 12. 2010 
Lukáš Exner, Havl. Brod 
Pavlína Mašková,  
Havl. Brod, část Suchá

Rok 2011 bude rokem Havlíčkovým. Oslavíme totiž výročí jeho narození 31.10. (1821) a zároveň úmrtí 29.7. 
(1856). Tajenka je tedy věnována této osobnosti – autorem citátu je Karel Havlíček Borovský.

Správné znění tajenky z čísla 12/2010 – Žena je překážkou, není-li vzpruhou.
Správnou odpověď ze 79 vylosoval místostarosta Ivan Kuželka 
Výhercem ceny je M .  Šindelářová , Habry 
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy 
na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Pro vylosovaného výherce je připravena věcná cena  
k vyzvednutí na Městském informačním centru, Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin.

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete 

bezplatně hlásit závady  
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, 

veřejné zeleně)  
i veškeré připomínky  
k práci Technických 

služeb  
(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, 

turisty najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu  
ve 20.00 h.  

Reprízy: denně  
v 8.00, 10.00, 12.00, 
14.00, 16.00, 18.00,  

20.00 a 22.00 h.
K dispozici na DVD 
v Krajské knihovně 

Vysočiny, www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Czech POINT 
na Městském úřadě 
v Havlíčkově Brodě

V Rámech 1855, přízemí, 
recepce 

Po a St 8.00–17.00 h. 
Út a Čt 8.00–15.00 h. 

Pá 8.00–14.00 h.
Pražská 2954, 1. patro, 

ohlašovna evidence obyvatel 
Po a St 8.00–17.00 h. 
Út a Čt 9.00–15.00 h. 

Pá 9.00–14.00 h.
Více informací na  

www.muhb.cz

Havlíčkobrodské listy jsou  
k dispozici na www.
muhb.cz, Městském 
informačním centru  
a recepci Městského 

úřadu V Rámech.
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
3.1. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
5.1. Vystoupení dětí z MŠ Zahradnická od 9.30 h. v jídelně 
12.1. Kurz vaření – smažení bramboráků od 9.00 h. 
17.1. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
19.1. Narozeninový klub – hudba p. Novotný, od 13.30 h. 
27.1. Nákupy v Kauflandu, odjezd v 9.00 h. 
31.1. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
2.2. Filmový klub – Četnické humoresky, od 9.30 h. 
DPS Na Výšině 
4.1. Schůzka s obyvateli, od 13.00 h. v jídelně 
17.1. Promítání přírodopisného filmu, od 13.00 h. v jídelně 
27.1. Nákupy v Lidlu, 8.00–10.00 h. 
DPS U Kasáren 3504 
10.1. Sledování písničkového pořadu, od 12.00 h. 
DS Reynkova 3879 
6.1. Povídání o Třech králích, od 9.30 h. 
13.1. Práce s keramickou hlínou, od 9.30 h. 
20.1. Malování s klienty, od 9.30 h. 
27.1. Batikování, od 9.30 h.

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. Adamec, Hroz-
nata Pavel, OPraem, vikář, e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a So 
8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 7.30, 9 a 18 h. Kos-
tel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h. (kromě 
2. soboty v měsíci, kdy je v DD U Panských ve 14 h.) 
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Strážná 1364, Sobota 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Středa 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 
739 244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz, http://
horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 
h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. 
Mládež: Pá 20 h. (dle dohody) 
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy 
od 9 h. v kapli Svatého Kříže u ulice U Stadionu 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: vladimir.horsky@cb.cz, www.cb.cz/havlickuv.brod 

Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 9.30 h. 
nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže v areálu Nemocnice HB 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429, 728 120 303 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. 
Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. • 
Štědrý den 24.12. Husův sbor 22 h. • Hod Boží vánoční 
25.12. Husův sbor 10 h. • mučedníka Štěpána 26.12. fara 
10 h. je neděle, proto letos nebudeme hrát živý Betlém • 
Silvestr 31.12. fara 16 h. • Nový rok 1.1.2011 Husův sbor 
10 h. Ekumenická bohoslužba • 2.1. fara v 9 hodin. V zimě 
se o nedělích scházíme k bohoslužbám na faře. Kolumbá-
rium bude otevřené ve dnech 22.–26.12. a 29.12–2.1. v 
8–17.30 h. Modlitba: Čt 8.40 h. 
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do schrá-
nek v kolumbáriu mohou ukládat urny s popelem svých 
zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem, nikoliv pouze 
věřící Církve československé husitské.

Fokus Vysočina 
středisko Havlíčkův Brod, Štáflova 2003 (budova naproti 
gymnáziu, 1. patro). Kontakt: 569 433 252 a 775 151 497, 
E-mail: stredisko.hb@fokusvysocina.cz, Web. www.
fokusvysocina.cz. Komunita (10.11. v 8.00) Volnočasové 
aktivity: Anglický jazyk (Po 13.30) Výtvarný kroužek (Út 
14) Filmový klub (St 13.30) Břišní tance (Pá 8.30) Chráněná 
dílna rukodělná: Kokořínská 2704, tel. 569 420 660,774 
064 151, e-mail: dilny@fokusvysocina.cz Chráněná dílna – 
lesní četa: Štáflova 2003, tel. 774 074 151, e-mail: dilny@
fokusvysocina.cz Tým podpory v zaměstnávání: Štáflova 
2003, tel. 569 433 253-4, 774 151 497, 774 151 499, 
E-mail: agenturahb@fokusvysocina.cz
Úterní vycházky (rychlost 3 km/h.) 
11.1. – Kolem Okrouhlice. Odj. vlakem do Okrouhlice v 
10.01 h. Trasa: 7 km.  
18.1. – Kolem Herálce. Odj. vlakem 10.18 h. do Herálce. 
Trasa: 7 km.  
25.1. – Ze Stvořidel. Odj. vlakem v 10.01 h. do Stvořidel. 
Trasa 6 km.  
1.2. – Z Mírovky. Odj. vlakem v 10.05 h. do Mírovky. Trasa 
6 km. 
8.2. – Přes Nový Svět domů. Odj. autobusem v 10.40 hod 
do Vysoké. Trasa 6 km.
Vycházky s KČT 
12.1. – Co nám zima dovolí. Odj. autobusem z dopr. 
terminálu v 8.30 h. Humpolecká 8.33 h. do Věže. 
12.1. – Zájezd do Janáčkova divadla v Brně na operu „La 
Traviata“ od G. Verdiho. Odj. z Humpolecké v 16.00 h. 

15.1. – Z Dolíku na Vršek. Odchod od SPŠS v 10.00 h.  
19.1. – Za betlémy do Třeště. Odj. vlakem v 10.05 h. do 
Třeště.  
22.1. – Z Josefodolu. Odj. vlakem v 8.57 h. do Josefodolu. 
Trasa 11 km.  
26.1. – S kamerou Míry Kotlase. Sraz u Staré radnice v 10 h.  
27.1. – Cestopisná beseda a výroční schůze KČT. Začátek  
v 17.30 h. v zased. míst. Energetiky na Humpolecké ulici.  
29.1. – Sedlec a Malín. Odj. vlakem R v 7.58 h. do Kutné Hory. 
2.2. – Do Bartoušova i dále. Odchod od vlakového nádraží 
v 10.00 h. Trasa 11 km. 
5.2. – 17. Memoriál Ladislava Dymáčka. Trasy: 15, 20 km. 
Start od 7.00 h. v hostinci U Štefana v Sobíňově nebo lze 
jít odkudkoliv do cíle do Sobíňova. Vlakové spojení z Havl. 
Brodu: 6.47 h., R 9.15.h., 10.17 h. Kratší trasa 10 km Odj. 
vlakem v 10.17 h. do Ždírce nad Doubravou.  
9.2. – Vepřové hody v Nové Vsi u Světlé n.S. Odj. vlakem  
v 10.01 h. do Pohledě u Světlé n.S. Trasa 6 km.

Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. Odchod 
každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého autobusového 
nádraží v Havl. Brodě.

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Pravidelné vyjížďky z H. Brodu. Odjezd každý čtvrtek v 16 
h. od kina Ostrov u rozcestníku cyklotras. Návrat vždy zpět 
do HB. Velký dík patří všem, kteří obětavě připravují 
vycházky,zájezdy a ostatní akce. Přejeme všem našim 
členům KČT a příznivcům turistiky v novém roce 2011 
stálé a pevné zdraví, štěstí, pohodu a hodně našlapaných 
kilometrů. Výbor KČT Havlíčkův Brod

AZ CENTRUM Havlíčkův Brod 
AZ Centrum – středisko volného času, p.o. města Hav-
líčkův Brod, Masarykova 2190, tel. 569 427 874, 569 426 
248, e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, www.
ddm.hbnet.cz 
Letní tábory 2011: 
• 8.7.–7.7. Chorvatsko-makarská riviéra – Baška Voda 
s CK 100+1 Zemek 
• 8.7.–15.7. LT Zdobnice. Celotáborová hra „Neptun a piráti“ 
• 15.7.–22.7. LT Zdobnice „AKTIVITI“ 
• 22.7.–31.7. LT Zdobnice „Hry bez hranic“ 
• 31.7.–7.8. LT Zdobnice „Dobrodružství, adrenalin, tradice“ 
• 12.8.–21.8. ITÁLIE – CAORLE s CK Adrianland 
• 1.8.–5.8. Letní tábor STEP BY STEP v Havlíčkově Brodě 
• 22.8.–26.8. příměstský tábor „Lovy beze zbraní“ 
• 9.9.–18.9. Francouzská riviéra – Antibes s CK Doltour 
AZ Centrum SVČ Havlíčkův Brod nabízí taneční vystou-
pení pro divadelní i otevřenou scénu, na plesy a firemní 
večírky, vernisáže, městské slavnosti.

TJ SOKOL 
Beckovského 2179, tel. 604 347 301 
Základní cvičení žactvo: Čt 17 h. tělocvična Gymnásia, 
Kondiční cvičení muži a ženy: Po 18.45 a Čt 18 h. Gym-
názium, Aerobic ženy a dívky: Po a St 18.30 h. ZŠ Žižkov, 
Karate: Po 17 a Čt 18 h. Gymnázium, Florbal Ml.žáci: Út 
15.30 h. Nuselská, Pá 15 h. Kyjovská, St.žáci: Po 18 h., Pá 
16 h. Kyjovská, Dorostenci: Út 18 h. Kyjovská, Junioři a 
muži: Út 19.30 Kyjovská, Čt 20.15 h. hala TJ Jiskra, Muži: 
Pá 19.45 h., Kyjovská, Veteráni: Po 19 h. Kyjovská, Košíko-
vá muži: Po, St 20 h. tělocv. u zim. stad.

Klub Parkinson Havlíčkův Brod 
Cvičí každý čtvrtek od 9.00 h. v tělocvičně SPŠS 
Info na tel. 564 407 155, mobil 604 416 635

Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod, tel. 569 425 630, 
mobil 777 736 048, e-mail poradna@charitahb.cz

Cvičení jógy 
Nová tělocvična V Sadech , každé úterý 19–20 hod. 
Cvičitelky: Vidnerová, Pavlíková. Přinést s sebou podložku. 
Info: 721 713 677

Sport pro všechny Výšina 
Cvičení v tělocvičnách základních škol, info: 
604 593 216, verakosova@tiscali.cz

Nová pobočka pojišťovny AXA 
otevřena v Havlíčkově Brodě, Horní ul. 3188. Provozní 
doba pobočky Po–Pá 9–17 h.

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Robinek – kříženec většího vzrůstu, hodný, kamarádský, 
starší • Psi – kříženci, hodní, mazliví, vhodní ke starším 
lidem. Jsou kamarádské povahy • Pitbull Maximus – 
asi rok a půl starý pitbull, s akční, mazlivou povahou, 
k lidem velmi hodný, nevhodný ke psům (s fenami se 

snese), potřebuje zkušeného majitele •
Křížená fenečka, velmi milá, hodná, zpočátku bázlivá

Služby stomatologů  
8.–9.1. MUDr. Stratilová Marie, Chotěboř 
Havlíčkova 848, tel. 569 623 880 
15.–16.1. MUDr. Kotrbová Věra, Havl. Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 422 741 
22.–23.1. MUDr. Staňková Milena, Havl. Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 426 108 
29.–30.1. MUDr. Římanová Lenka, Havl. Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 426 105 
5.–6.2. MUDr. Horáková Irena, Havl. Brod 
Kalinovo náb. 605, tel. 569 434 445 
12.–13.2. MUDr. Horáček Pavel, Havl. Brod 
U Rybníčka 3969, tel. 569 431 531 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a nedě-
lích od 9 do 12 h. Aktuální informace o pohotovost-
ních službách žádejte na recepci Nemocnice Havlíč-
kův Brod, tel. 569 472 111. Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemocnice 
– 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost 
MVDr. Šťastný, MVDr. Doktor, MVDr. Plodíková – 
569 424 500, MVDr. Plodíková – 724 025 086
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Anketa Zlatá jeřabina 
Cena kraje Vysočina za kulturní počin roku 2010 
v kategoriích Kulturní aktivita a Péče o kulturní 
dědictví – navrhujte tipy do 28. 1. 2011 na www.kr-
vysocina.cz nebo zlatajerabina@kr-vysocina.cz

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz, 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490 
• Fotografie absolventů kurzu Digitální fotografie (vý-
stava fotografií, do 31.1. 2011, vestibul KKV) 
• Lednový testík – tentokrát na téma „Zimní tradice“,  
(vědomostní soutěž pro děti, 1.–31.1., dět. odd. KKV) 
• Panenky (výstavka historických panenek, leden 2011, 
Dětské oddělení KKV) 
• Formule 1 na Dětském oddělení KKV (7.1. 12–18 h., 
Dětské oddělení KKV) 
• Autorské čtení Ivana Krause (6.1., kavárna U Notáře)  
• Intimní schránka Sabriny Black – Final Cut (projekt 
LiStOVáNí, 21. 1. 2011, 19 h., kavárna U Notáře)  
Zápis na Univerzitu volného času 18.1. 12–17.30 h. 
a 19.1. 9–17 h. na Oddělení specializovaných služeb 
Krajské knihovny Vysočiny.

Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz, 
krausova@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
10.12.–6.2. – Josef Paleček. Ilustrace, obrazy, grafika, 
práce do architektury, tapiserie, nástěnné malby, ani-
movaný film a práce pro dětské televizní seriály, knihy 
manželů Palečkových 
20.11.–27.2. – Hledání. Výstava v prostorách výtvarné 
dílny havlíčkobrodské galerie – I. Štyrandová, E. Vágne-
rová, K. Rajchlová, V. Drahozalová a I. Staňová 
Řemeslná dílna v GVU – Plstění mokrou technikou 
s Janou Zschauerovou, 15.1. 9–15 h.

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: muze-
um@muzeum.hbnet.cz 
23.11.–9.1. – Václav Černoch a žáci. Prodejní výstava 
keramiky známého brodského autora a jeho žáků 
14.1.–27.2. – František Neuvirt: Obrazy 1950–2010  
výstava obrazů bývalého ředitele ZŠ Wolkerova v Hav-
líčkově Brodě k jeho životnímu jubileu 

Štáflova chalupa 
Kobzinové 2015, tel. 569 433 857, 604 130 962, www.
antikhb.cz, e-mail: antikhb@seznam.cz, Po 9–13 a 
14–17 h. Út–Pá 12–17 h. a So 9–12 h. Stálý prodej 
drobných dekoračních předmětů od tvůrců z regionu

Základní umělecká škola 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, 
zushb@zushb.cz, www.zushb.cz 
18.1. – koncert hudebního oboru  – sál ZUŠ, 17 h. 
9.2. – koncert hudebního oboru – sál ZUŠ, 17 h.

Ateliér LR – Lucie Rabensová 
Havlíčkovo nám. 91, tel. 604 718 827, info@lucieraben-
sova.cz, www.lucierabensova.cz.  
Kurzy práce s pravou mozkovou hemisférou, artetera-
pie, Interiéry

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666, e-mail: 
kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
Program kina Ostrov 
3.1.–5.1. ve 20 h. – Poznáš muže svých snů 
Film USA, romantická komedie, titulky, cca 98 min. 
Do 12 let nevhodný. 
6.1.–8.1. v 18 h. – Tron Legacy 
Film USA, dobrodružný, sci-fi, titulky, cca 126 min. 
Přístupný. 
10.1.–12.1. ve 20 h. – Občanský průkaz 
Film ČR, tragikomedie, cca 137 min. Mládeži přístupný. 
13.1.–15.1. ve 20 h. – Tacho 
Český film, akční, cca 102 min. Do 12 let nevhodný. 
18.–19.1. ve 20 h. – Jíst, meditovat, milovat 
Film USA, romantický, dobrodružný, titulky, cca 140 
min. Přístupný. 
20.–23.1. v 18 h., 24.–26.1. ve 20 h. – Rodinka 
Český film, rodinná komedie, cca 90 min. Přístupný. 
27.–29.1. ve 20 h. – Benga v záloze 
Film USA, akční komedie, titulky, cca 107 min. Nevhod-
ný do 12 let. 

28.–29.1. v 17.30 h. – Shrek – zvonec a konec 
Film USA, komedie, české znění, cca 92 min. Přístupný. 
31.1.–2.2. ve 20 h. – RED – Ve výslužbě a extrémě 
nebezpeční 
Film USA, akční komedie, titulky. Nevhodný do 12 let. 
Nabídka pořadů a společenských akcí KD OSTROV 
30.1. – Velký dětský karneval, od 14 h. velký sál KD 
Plesy v KD Ostrov – prosinec 
21.1. – ples SZŠ Havl. Brod 
28.1. – ples Gymnázia Ledeč nad Sázavou 
4.2. – ples OA a HŠ Havl. Brod (4. ročník)

Klub Čechovka 
Čechova ul. 3809, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 875, 
e-mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek: Tulipán, Horní ul. 
5.1. v 19 h. – Novoroční koncert s přípitkem – Morav-
ské klavírní trio 
19.1. v 19 h. – Mydlibaba a ty druhé aneb třikrát do 
černého – Divadlo v Řeznické 
9.2. v 19 h. – Každý den Šťastný den – Divadlo A. 
Dvořáka Příbram

EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
8.1. – FASTFOOD orchestra fest 
14.–15.1. – HB FEST

Klub OKO 
Nová provozovna Havlíčkobrodské o.p.s. na Smetano-
vé náměstí (bývalé kino OKO) 
Havlíčkobrodská o.p.s., Čechova 3809, p. Jakub Baloun, 
tel. 725 444 574, 569 433 345, fax 569 433 346, e-mail: 
jakub.baloun@cechovka.cz, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 
875, e-mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.
cz, předprodej: Etno shop Tulipán, Horní ul. Havl. Brod 
14.1. – Psí vojáci

METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
V současné době klub uzavřen z důvodu rozsáhlé rekon-
strukce.

Klub Nádražní 43 
Nádražní 43 (sklepní prostory), e-mail: 43@nadrazni43.cz, 
www.nadrazni43.cz 
oslavy, svatby, školní srazy, sledování sportovních utkání, 
firemní i soukromé večírky, koncerty

Loutkové divadlo 
Kontakt: p. Kintšner tel. 604 459 104. Skautský klub 
(Horní ul.) vždy od 14.30 h.

Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fitnes, 
aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, salo-
nek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512

Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: 
aerobic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz 
Aerobic, aerobic + posilování, power jóga, formování po-
stavy, step aerobic, moderní a orientální tanec, spinning, 
kurzy bubnování.

Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz  
tel. 776 497 397. Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h.

Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal Husár, 
tel. 569 431 340, 603 807 909. V případě zájmu v sobo-
tu a neděli je nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ 

Ayurvéda v praxi 
přednášky od 17.15 h. v budově MěÚ V Rámech 1855 
v zas. místnosti. Ivana Georgievová, tel. 724 137 587 
www.ivaveda.eu, e-mail: ivaveda@ivaveda.eu 
11.1. – ZDRAVÍ – od 17.15 h., budova MÚ V Rámech. 
Na všechny přednášky si vezměte hrneček, lžičku a 
talířek. Na každé přednášce ochutnávka čajů.

Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. 
Otevřeno Po–Pá 8–12 h. 
10.01. 09.00 h. – Výtvarná dílnička pro děti s rodiči – sněhulák 
10.01. 17.00 h. – Břišní tance 
11.01. 10.00 h. – Kojení a příprava před porodem  

14.01. 16.00 h. – Patchwork - odpolední kurz  
15.01. 09.00 h., 29.01. 09.00 h. – Patchwork – základní kurz  
17.01. 09.00 h. – Výtvarná dílnička pro děti s rodiči – kapr  
17.01. 15.00 h. – Základy strojového šití pro začátečníky 
18.01. 09.15 h. – Čteme dětem 
19.01. 10.00 h. – Růst neznamená být dokonalým  
21.01. 13.30 h. – Umělecké fotografování pro rodiče s dětmi a 
těhotné maminky  
24.01. 09.00 h. – Výtvarná dílnička pro děti s rodiči – rukavice 
24.01. 16.00 h. – FIMO – pokračování základů a tvoření vzoru 
pomocí extrudéru  
25.01. 10.00 h. – Co můžeme udělat ještě dříve, než navštíví-
me doktora? 
26.01. 10.00 h. – Setkání s rodičů a dětí s Městskou policíí 
26.01. 18.00 h. – Hudba dávných časů – muzikoterapeutická 
relaxace  
31.01. 09.00 h. – Výtvarná dílnička pro děti s rodiči – čepice  
31.01. 16.00 h. – Plstění  
01.02. 09.30 h. – Co by dítě mělo zvládnout před vstupem 
do MŠ 
07.02. 09.00 h. – Výtvarná dílnička pro děti s rodiči – maska  
07.02. 16.00 h. – Pletení z pedigu – koš na deštníky

MaMMacentrum 
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: 
mammacentrum@seznam.cz, program na www.
mammacentrum.com. Na všechny programy je nutné 
se předem přihlásit, neboť je počet míst omezený. 
Pravidelné vzdělávací kurzy po celý rok. 
Hudební školička YAMAHA CLASS – pro děti 4 m. – 6 let 
ARTEdílnička- artekurzy pro děti do 20 měs. do 6 let 
Hrátky pro miminka – od narození do 1 roku 
Cvičení pro rodiče s dětmi – od 1 roku do 6 let 
Angličtina Helen Doron Early English – 1,5 roku – 10 let 
13.1. 18 h. – Jak správně nosit miminko od narození 
20.1. 18 h. – Masáže pro ženy k porodu a motýlí masá-
že pro miminka

Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a dále dle 
programu a dohody, tel. 603 592 333, e-mail: 
kmslunicko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
Každý den k dispozici volná herna, kuchyňským zá-
zemím. Dle zájmu konzultace na téma Rodinné finance 
– poradenství, analýza rodinného rozpočtu, Povídání o 
zoubkách – termíny na webu.

 Změna programu vyhrazena.

Klub Klíček 
sociálně terapeutická činnost pro trávení 

Vašeho volného času • určen především pro 
zdravotně postižené děti a jejich rodiče  

a přátelé • setkání budou probíhat 1x za 14 
dní v prostorách CZP Havlíčkův Brod 

Činnosti Klíčku 
výtvarná • možnost různých dalších návaz-

ných aktivit (vzdělávací akce, sportovní akce, 
výlety) • navázání kontaktu a rozšíření sociál-
ních kontaktů • posílení sociálních dovednos-

tí • odborné sociální poradenství
První setkání Klíčku se uskutečnilo 4. ledna 
2011 v 15 h. v prostorách Centra pro zdra-

votně postižené v Havlíčkově Brodě 
Program: seznámení s rodiči a dětmi, organi-
zační záležitosti, povídání o Vánocích, kresba 

nejhezčího Vánočního dárku
Druhé setkání Klíčku proběhne 18. ledna 

2011 v 15 h. v CZP Havlíčkův Brod. 
Program: keramická dílna – výroba sněhuláků 

z keramiky
V případě zájmu mě prosím  kontaktujte: 

Centrum pro zdravotně postižené kraje Vyso-
čina – pracoviště Havlíčkův Brod 

Bc. Alena Škarková, Dobrovského 2915, 
580 01 Havlíčkův Brod, tel. 569 427 614 

e-mail: czphbrod@volny.cz  
www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz

Těšíme se na shledání s Vámi!


